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V sredo, 6. februaija je obiskal novogoriško Iskro Avtoelektriko 
Predsednik republiškega sveta zveze sindikatov Slovenije Vinko Hafner. 
Predsednika sta spremljala člana predsedstva RS ZSS Željko Humar in 
Franci Polak. Obiska so se udeležili tudi predsednik kolegijskega 
Poslovodnega organa SOZD Iskra Anton Stipanič, član KPO Pavle 
jantar, predsedpik KOS SOZD Iskra Janez Kem ter sekretar DPO SOZD 
•skra Miloš Pavlica. Po prisrčnem sprejemu, ki sta ga visokim gostom 
Priredila predsednik konference sindikata v Avtoelektriki Zmago Lasič in 
Slavni direktor — Jože Eržen so si gostje najprej z izrednim zanimanjem 
ogledali proizvodne TOZD v Šempetru pri Gorici. Predsednika Hafnerja je 
Proizvodnja Avtoelektrike res močno zanimala, saj je trajal ogled več kot 
Ur° in pol, že med ogledom pa so predsednika seznanili z organizacijo 
tehnoloških in proizvodnih postopkov.

Po
.J

ogledu so predsednika Hafneija
# d! ®°Ste povabili predstavniki DPO in 
, i /^tor tovarne malih zaganjalnikov vj." dviorano

Fotem, ko je Vinko Hafner povedal 
l- ^1 k!nen obiska in željo po seznanitvi,

zaganjalnikov v 
delavskega samoupravljanja, 

—' n'jer so sledih razgovori v zvezi s 
(0čj fr°blematiko te temeljne organizacije, 
(i#|t 86 še vedno srečuje z nemajhnimi 

.^vami. Razgovoru sta prisostvovala 
bj U(j; Jože Eržen in Zmago Lasič.

1^': _ ; ■
), S j , 0 je s samoupravnim odločanjem
0 jiaveev, kakšno je počutje zaposle-

kako poteka delitev po delu, 
ra«*! ak° je z uresničevanjem že sprejetih 

.aioupravnih splošnih aktov itd., je 
, ,rektor Slejko Humbert najprej pred-

1 višnn**to temeljno organizacijo, kjer je 
ieKii ub zaposlenih.
15,1' v v uvodu je povedal, da ta TOZD še 
laV|č n° posluje s slabimi rezultati, 
Sro' ne*)rav narašča fizični obseg proizvod- 

,2 ^ jz leta v leto., Seveda je za tako 
po1^ .je v tovarni malih zaganjalnikov 
16 ec objektivnih vzrokov. Poglejmo 

ra|tešc na še dokaj neurejene, nerazči- 
-Jne in nedogovorjene dohodkovne 
V' ?0se med proizvajalci avtomobilov 
(otK" 'inalisti in to TOZD.

dsednika Hafnerja so tudi sezna- 
I55 (j b da dobijo za prodani zaganjalnik 
Y ^ačim kupcem za prvo vgradnjo le

lastne

Tudi porabljena sredstva in razne 
druge dajatve so namreč vseskozi 
naraščale s precej višjo stopnjo, kot je 
naraščala sama vrednost proizvodnje.

Zatem so predsednika RS ZSS 
obširno seznanili tudi o stabilizacij
skih ukrepih v letošnjem letu. Pove
dali so, da je prav to TOZD pretresla 
stabilizacija že vse od njene ustanovi
tve, od 1. 1974. Prav zato bodo tudi 
letos še v večji meri iskali notranje 
rezerve, predvsem na tipizaciji in 
standardizaciji izdelkov, povečanju

serij, na področju kvaUtete, izboljša
nju organizacije in ne nazadnje na 
delovni disciplini.

Vinko Hafnerja so nato zanimala 
vprašanja v zvezi z obravnavo zaključ
nega računa temeljne in delovne 
organizacije ter dopolnitev planskih 
aktov v smislu stabilizacije. SeznaniU 
so ga, da so o teh vprašanjih 
razpravljali že v decembru, ko so prek 
DS in zborov delavcev TOZD ter prek 
DS DO sprejeli stališča in sklepe o 
solidarnostnem pokritju izgube tako, 
da bi bila ta pravilna usmeritev ob 
razpravah zaključnih računov in spre
jemu dopolnitev planskih aktov po
trjena.

Predsednik Hafner se je nato 
zanimal, kako je deloval sindikat in 
ostale DPO v tem položaju. O tem ga 
je seznanil predsednik OOS Fabjan 
Vičič, ki je povedal, da so se vse DPO 
aktivno vključevale v gospodarsko in 
pohtično življenje TOZD. Skupaj z 
vodstvom TOZD so vedno iskali 
najboljše predloge in rešitve, ki so jih 
posredovali na samoupravne organe in 
zborom delavcev. Redno in kontinui
rano so seznanjali delavce na samo
upravnih delovnih skupinah o proble

Na 15. seji predsedstva KOS, vodil 
'jo je predsednik Janez Kern, so 
* najprej razpravljali o zaključnih pri
pravah na sindikalno problemsko 
konferenco o delitvi dohodka, čistega 
dohodka in sredstev za OD. Kot je 
znano, potekajo priprave za to konfe
renco že skoraj vse leto in do njene 
večkratne preložitve je prišlo iz 
objektivnih razlogov.

Dosedanje priprave so pokazale, da 
je za problemsko konferenco v bistvu 
pripravljeno vse, tako gradivo, ki je 
bilo objavljeno v našem časniku, kot 
tudi predlog sklepov konference, ki 
smo ga tudi že objavili. Zato je bilo 
mnenje udeležencev seje enotno, da 
spričo vseh temeljitih priprav konfe
renca, ki bo v petek, 15. t. m., mora v 
vseh pogledih uspeti.

Druga točka dnevnega reda se je 
nanašala na aktivnosti sindikata pri 
uresničevanju gospodarske stabiliza
cije. Vsi razpravljale! so ugotovili, da 
je aktivnost sindikata za uresničevanje 
gospodarske stabilizacije izrednega 
pdmena, čeprav gre pri tem tudi za 
strokovna opravila, ki pa seveda ne 
morejo uspeti, če jih ne podpremo z 
ustrezno politično akcijo. Tako naj 
akcija za stabilizacijo poteka na vseh 
ravneh samoupravnega organiziranja, 
zlasti pa gre tu za potrebo, da 
uskladimo na stabilizacijskih načelih 
naše plane za leto 1980, korekcije 
planov pa moramo vnesti tako v 
TOZD, DO in SOZD. Naloga sindikata 
pri tem pa je, da ustvarja ustrezno
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Usklajevanje srednjeročnih 
načrtov

politično klimo za izvajanje stabiliza
cije. Predsedniki KOS posameznih 
delovnih organizacij so podprli akcijo 
in boj za stabilizacijo ter pri tem 
poudarili, da ne smemo ostajati samo 
pri zakonskih omejitvah, temveč daje 
zlasti potrebno pregledati vsa tista 
področja, kjer lahko stabilizacijo 
uspešno uvajamo in uresničujemo. Tu 
gre za izrabo delovnega časa, za boj 
proti neupravičenim izostankom z 
dela, za zmanjševanje zalog, za kvali
tetnejše delo, za nadomeščanje uvoza 
z domačimi surovinami in sestavnimi 
deli, za bolj načrtno in ekonanično 
sestankovanje, ki je sicer potrebno za 
dogovarjanje, vendar mora biti dobro 
pripravljeno in podobno.

Beseda je stekla tudi o Iskrinih 
športnih manifestacijah, to je zimskih 
in poletnih igrah ter o dnevu Iskre. 
Vsi so se strinjali, naj omenjene 
manifestacije ostanejo, vendar jih je 
treba v letošnjem letu organizirati in 
pripraviti stabilizacijsko, to pa pomeni 
skromneje in z morda manj zunanjega 
blišča.

Ob koncu so spregovorili še nekaj o 
pripravah na prvo sejo koordinacij
skega odbora sindikata in nekaterih 
aktualnih nalogah ter predlagali 
Janeza Kerna za novega predsednika 
časopisnega sveta glasila Iskra. Hkrati 
so tudi predlagali, naj bo Janez Kern 
predsednik KOS SOZD Iskra v novem 
mandatnem obdobju, za podpredsed
nika KOS pa so predlagali Marjana 
Možeta. p £

Z razgovorov v delovni organizaciji Avtoelektriko.
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SESTANKI
Nihče ne zanika, da je morda 

prav danes bolj kot kdajkoli 
poprej potrebno dogovarjanje, 
usklajevanje in sploh razprav
ljanje o vsem, kar zadeva našo 
samoupravno socialistično 
samoupravljanje. Vse to pa je 
seveda moč uresničevati na 
raznih sestankih, posvetovanjih, 
sejah in podobno. Vendar pa se 
je pri vsem tem prav zdaj, v 
času stabilizacije in dobrega 
gospodarjenja, potrebno zave
dati predvsem enega — da je 
tudi čas še kako pomemben 
element dobrega gospodarjenja 
in stabilizacijskega obnašanja.

Žal pa je v praksi precej 
drugače, saj imamo sestankov 
na najrazličnejših ravneh in v 
najrazličnejših časih (zlasti med 
delovnim časom) vsak dan 
toliko, da mora človek resno 
razmisliti, na kateri sestanek naj 
bi šel. To pa pomeni, da se 
manije sestankovanja zaradi 
sestankovanja še zdavnaj nismo 
otresli, da so naši sestanki 
marsikdaj dolgočasni, nepri
pravljeni in zlasti odločno pre
dolgi, ko bi bili po zdravi 
pameti lahko vsaj polovico 
krajši in tako tudi učinkovitejši.

Vendar je to samo ena plat 
našega sestankovanja. Pri tem 
pogosto pozabljamo, da morajo

priti na sestanke ljudje z najraz
ličnejših koncev Slovenije, kar 
pomeni tudi določene dodatne 
materialne izdatke, kar bi se
veda lahko z večjo koordinacijo 
najrazličnejših sestankov znat
no izboljšali in bi lahko v enem 
dnevu opravili več sestankov na 
najrazličnejih ravneh in z razli
čno problematiko.

Tu je potem še obilica 
materiala, ki ga prejemamo kot 
gradivo za sestanke, toda veli
kokrat moramo priznati, da je 
gradivo preobširno, nedodelano 
in včasih zlasti preveč načelno, 
kar seveda otežkoča uspešnost 
sestanka. Pa tudi s pripravo na 
same sestanke ne moremo biti 
vedno zadovoljni, saj so sklicani 
včasih preveč površno in na 
hitro, čeprav bi bilo morda 
daleko bolje sklicati manj se
stankov, a ti bi naj bili priprav
ljeni tehtno, odgovorno in vse
binsko bogato.

Nismo torej proti sestankom, 
toda treba jih je načrtovati, 
dobro pripraviti, ne obremenje
vati na njih ljudi z načelno in že 
zdavnaj znano politično usmeri
tvijo, temveč učinkovito, s 
kratkim, a konkretnim gradi
vom podprti dnevni red izpelja
ti v čim krajšem času, da bomo 
tako tudi s sestanki prispevali k 
stabilizaciji. Zavedati se namreč 
moramo, da je tudi čas še kako 
dragocena stabilizacijska kate
gorija. D 2

matiki, niso ostali zaprti v TOZD, saj 
so o tej problematiki večkrat razprav
ljali tudi na ravni DO, na ravni SOZD 
in občine, vendar vidnih rezultatov 
izboljšanja kljub temu niso dosegli.

Ob zaključku razgovorov s pred
stavniki tovarne malih zaganjalnikov 
je predsednik Hafner dejal: „Vsekakor 
je treba brezpogojno delovati na tem, 
da se izguba likvidira. Razumljivo je, 
da se nekje pojavijo težave v enem, 
dveh letih, če pa neka TOZD posluje z 
večletnimi slabimi rezultati, je pa tu 
nekaj narobe. Vaša proizvodnja je 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Srednjeročno planiranje nam na
laga, da v medsebojnih odnosih v 
procesu proizvodnje, nabave, prodaje 
in finansiranja naredimo nove bistvene 
premike. Zelo pomembno področje 
predstavlja dohodkovno povezovanje 
med samimi proizvodnimi organizaci
jami znotraj SOZD in kvalitetnejše 
povezovanje s prometno dejavnostjo. 
Da bi lahko vsklajevali, oz. se 
dogovorili o bodočem skupnem delu, 
pridobivanju dohodka in njegovi deli
tvi je nujno, da kvalitetno vskladimo 
naša predvidevanja o fizični rasti 
proizvodnje, prodaje, izvoza, dohod
ka, osebnih dohodkov, v povezavi z 
združevanjem sredstev za naložbe pa 
tudi akumulacijo.

V industriji elementov se poslužu-
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Dogovor trgovinskih 
predstavnikov v SEV

V začetku tega tedna — v ponedeljek in torek, je bil na Bledu sestanek 
trgovinskih predstavnikov Iskre v evropskih državah članicah Sveta za 
vzajemno, gospodarsko in tehnično pomoč. Vodje Iskrinih predstavništev v teh 
deželah so v intenzivnem dvodnevnem delu skupaj z vodstvom izvoza v temeljni 
organizaciji Zunanji trg v IC, vodstvom Iskre Commerce in vodstvom SOZD 
Iskra, podrobno obdelali rezultate gospodarjenja in delovanja v minulem letu 
ter preučili načrt za letos, pregledali doslej pripravljeno gradivo za naslednji 
srednjeročni načrt glede tržišč v deželah SEV, proučili pa so tudi načelna 
izhodišča za IX. Iskrino zunanje-trgovinsko konferenco, ki bo v drugi polovici 
prihodnjega meseca.

Poleg Iskrinih predstavništev Franca Ferk olj a, Petra Virnika, Marjana Japlja, 
Vukota Samardjiče, Milana Gornika in Štefana Hujsa, so se blejskega sestanka 
udeležili tudi predsednika in člani KPO SOZD I^kra in Iskra Commerce Anton 
Stipanič, Ljuban Artič, lija Medič, Ivo Bogojev, Marcel Božič in drugi.

Ugotovitve s tega sestanka, o katerem bomo še podrobneje poročali, bodo 
sestavina v usklajevanju srednjeročnega načrta mednarodnega trženja Iskre in 
tudi gradiva za konferenco mednarodnega trženja Iskre, ki bo, kot že rečeno, 
marca letos. ^ ^

jemo in uporabljamo določila republi
škega zavoda za plan. ki govorijo o 
realnem planiranju, tj., da pri izraču
nih bodočega obsega poslovanja 
izključujemo funkcijo oz. inflatarni 
dvig cen. To pomeni, da s planom 
sprejemamo naloge v obsegu, ki je 
posledica večanja zmogljivosti pro
duktivnosti, dviga cen pa ne upošteva
mo. Prednost tega obveznega načina 
planiranja je v tem, da moramo točno 
vedeti, oz. moramo znati opredeliti za 
kaj in koliko nam bo obseg poslovanja 
porasel v naslednjih letih. Pri tem ne 
mešamo vpliva cen (inflacije). Ob tem 
načinu pa se pojavlja vprašanje druž
benega planiranja oz. planiranj finan
čne mase. Če namreč finančni plani 
bank, oz. republike in federacije ne 
bodo vsebovali ocene inflacijskega 
gibanja, bo ta masa denarja postala 
med realizacijo planov premajhna, kar 
bo pustilo občutne negativne posle
dice. Ta problem bomo morali reše
vati skupno in dosegati zadovoljive 
rezultate.

Naš realen pristop k planu pa ne 
daje možnosti za vsebinsko vsklaje- 
vanje planov, saj nekatere organizacije 
planirajo z inflacijo, nekatere pa 
„mešano“, to je malo realne rasti in 
malo inflacije. Tak način dela gotovo 
ne vodi do rezultatov, ki bi se odražali 
v usklajevanju potreb finalistov po 
naših izdelkih in naših zmogljivostih 
za njihovo proizvodnjo. Odgovori na 
ta vprašanja pa potegnejo za seboj 
tudi številne druge vsebinske zadeve, 
kot so naprimer investicije.

Pobuda za tako vsebinsko vsklaje- 
vanje in enotni metodološki pristop 
pa je na ravni SOZD, ki že vodi 
nekatere akcije. Vsi skupaj pa mo
ramo delati resno in po nekem načrtu, 
če hočemo imeti vsebinske plane, tj. 
take, ki bodo za naslednjih pet let 
urejali nekatera razmerja in omogočili 
učinkovito operativno odločanje.

Z.
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Vinko Hafner na obisku 
v Avtoelektriki

(Nadaljevanje s 1. strani) 
družbeno potrebna, tržno opravičlji
va, zato se mora najti rešitev.

Letošnje leto bo za vse, tudi za 
tiste, ki dobro poslujejo težko leto, 
vezano na določene težave glede na 
stabilizacijske zahteve. Delavcem 
moramo prikazati in povedati, da 
bomo morali letos živeti celo ob 
nekoliko nižjih realnih osebnih do
hodkih. Prizadevali si bomo seveda, da 
bi bil ta padec čim manjši in, da bi z 
večjo produktivnostjo, z večjim dvi
gom dohodka, s štednjo na vseh 
področjih ta padec zmanjšali, oz. 
sploh preprečili. Če ne bomo tega 
dosegh v letošnjem letu, bomo drugo 
leto še težje.

Z vašimi težavami smo se seznanili 
do podrobnosti, zato vam bomo 
poskušali pomagati v katerikoli smeri, 
tudi v razumevanju drugih za vaše 
probleme pa tudi za mobilizacijo vaših 
delavcev za nadaljnji napredek. Delo
vali bomo na vseh ravneh, saj nam je 
bilo dobrodošlo, da smo se seznanili z 
vašo problematiko.11

Potem, ko se je predsednik sloven
skih sindikatov zahvalil za sprejem v 
tovarni malih zaganjalnikov in za 
izčrpen prikaz o vseh dogajanjih v tej 
TOŽD, so sledili razgovori na ravni 
delovne organizacije. Razgovorov so 
se udeležili tudi predsedniki vseh DPO 
na ravni DO, predsednik DS DO 
Metod Gorenšček, pomočnik glavnega 
direktorja Danilo Bašin, Vodja splo- 
šno-kadrovskega sektorja Pavel Mer- 
molja in vodja službe plana in analiz 
Aleksandra Kokelj.

Predsednika je najprej zanimalo 
vprašanje, kako bodo v DO in TOZD 
uresničili stabilizacijske usmeritve iz 
letošnje resolucije, še posebej pa 
dogovor o usmerjanju delitve osebne
ga dohodka in skladov skupne porabe. 
Kako bodo v Avtoelektriki pripravili 
in izvedli obravnavo zaključnih raču
nov in dopolnitev planskih dokumen
tov za letošnje leto ter kako bo to 
vplivalo, ne samo na razpoloženje 
delavcev, ampak tudi na delovanje 
samouprave in na delovanje deUtve po 
delu. Kako se bo prirejal ta način

stabilizacijskih ukrepov na uresniče
vanje že sprejetih samoupravnih aktov 
o delitvi po delu, da ne bi dosegli s 
tem stabilizacijskim pritiskom nekega 
nasprotnega učinka, da bi delavce 
mobilizirali za boljše delo in izkorišča
nje rezerv.

Na ta vprašanja je predsedniku 
Hafnerju odgovoril glavni direktor 
Jože Eržen, ki je v uvodu dejal, da bo 
dohodek v letošnjem letu raste! s 
stopnjo 30 % glede na lansko leto ob 
porastu fizičnega obsega proizvodnje 
za 17 % in 1,5 % stopnji rasti 
zaposlovanja. Pojasnil je, da bo na to 
povečanje vplivalo predvsem prestruk- 
tuiranje proizvodnje izdelkov v DO. V 
procesu je opuščanje dinam in na
mesto njih uvedba alternatoijev, ki 
imajo drugačen položaj v prihodku in 
dohodku.

Drugi del, ki naj bi vplival na rast 
dohodka v letošnjem letu je večja 
udeležba zlasti pri programu gospo
darskih vozil novih zaganjalnikov nove 
konstrukcije, ki dajejo praktično po 
vsebini iste rezultate.

V nadaljevanju je glavni direktor 
obširno spregovoril o uresničevanju že 
sprejetih samoupravnih splošnih aktov 
v zvezi z deUtvijo in razporejanjem 
dohodka za osebne dohodke, o skladu 
skupne porabe ter o odnosu delovne 
skupnosti skupnih služb DO TOZD. 
Pojasnil je tudi, da nameravajo obrav
navati spremembe plana, vezane na 
stabilizacijo v sredini tega meseca, saj 
so pravkar v zaključni fazi v strokov
nih službah tako, da bi jih hkrati z 
zaključnim računom obravnavali in 
sprejemali tudi na zborih delavcev in 
delavskih svetih.

Predsednik slovenskih sindikatov je 
označil razgovore v Avtoelektriki kot 
izredno koristne in dobrodošle. Pri
srčno se je zahvalil za sprejem in 
izrazil željo po čimboljših delovnih 
uspehih. Prav tako se je zahvaUl za 
obisk glavni direktor in tudi on 
označil take konkretne razgovore, 
čeprav „trde in težke“ kot je dejal, 
veliko bolj koristne, kot če bi dejanski 
položaj le „olepšali“ in ne bi prikazali 
stanja, kakršno je. ^ R

S SEJE ODBORA ZA PROSLAVO DNEVA ISKRE

Bomo dan Iskre proslavili 
skupaj?

V torek, 12. februarja je bila v 
žužemberški Iskri seja odbora za 
pripravo proslave dneva Iskre. Na 
programu je bilo poročilo o opravlje
nih prvih pripravah na proslavo in 
vsebini praznovanja. Na isti seji pa so 
delegati odbora razmislih o primerno
sti praznovanja v tem stabilizacijskem 
času. Bi morda ne kazalo letos 
proslavo odpovedati, ali pa vsaj 
omejiti stroške na minimum. Tako bi 
se tudi na naš praznik priključili 
ustalitvenim prizadevanjem našega 
gospodarstva in družbe.

Enkrat letno smo se srečali v velikem 
številu, se pomenili o delu, obujali 
spomine in sklepali nova poznanstva. 
Navadili smo se na ta naš praznik in 
marsikomu bi bilo žal, če bi srečanje v 
celoti odpadlo.

Odbor za pripravo dneva Iskre je 
zasedal pod predsedstvom Jožeta 
Kocmurja. Delegati so že na začetku 
svoje druge seje predlagali, naj odbor 
premisli, kako je to praznovanje videti 
v luči letošnjih stabilizacijskih ukre
pov, ki prinašajo resen nasvet, naj se 
proslave, jubileji in ostale prireditve 
skrčijo na minimum, ali pa sploh 
odpadejo.

Zaradi teh pomislekov je odbor 
sklenil, naj Koordinacijski odbor 
sindikata SOZD prek sindikalnih 
konferenc v delovnih organizacijah 
Iskre izve za širše mnenje delovnega 
kolektiva SOZD Iskra o praznovanju 
in proslavi v luči ustalitvenih ukrepov. 
Na podlagi mnenja kolektiva naj 
predlaga delavskemu svetu SOZD 
Iskre ustrezno odločitev in ta naš 
najvišji organ naj potem sklene, ali 
proslava bo, ah ne in če bo, v 
kakšnem obsegu.

Predsednik aktiva ZZB SOZD Iskra 
Franc Križnar je povedal, da so borci, 
ki so pobudniki praznovanja dneva 
Iskre - dneva borca v Iskri v taki 
obliki, imeli pomisleke tako v aktivu 
ZZB v DO Elektromehanika, kot tudi 
v aktivu ZB SOZD. Ker je to 
praznovanje zaradi prevoza 10-20 
tisoč ljudi zvezano z velikimi stroški, 
poleg tega so tudi priprave prostora in 
programa ter prehrane za tolikšno 
število ljudi zelo drage, precej borcev 
meni, da bi morala letos proslava 
dneva Iskre odpasti.

ProsIava_ dneva Iskre naj bi bila 
letos v Žužemberku, kjer TOZD 
Keramični kondenzatorji slavi 20-let- 
nico obstoja. Delegati Odbora za 
pripravo proslave so predlagali, če ta 
proslava bo, naj bi bila skromna po 
obsegu (partizanski miting, partizan
ski golaž), vsebina pa naj bi bila še 
bogatejša. Tako naj bi to praznovanje, 
če bo seveda, imelo še bolj izrazit 
pečat srečanja sodelavcev in njihovih 
družin. Vsebina naj bi poleg kultur
nega programa in skupnega kosila 
obsegala še več enostavnih točk za 
zabavo in bi bilo praznovanje, oz. 
srečanje še bolj organizirano in 
enotno.

NALOŽBE

SKUPNA AKCIJA TEČE
Dogovarjanje znotraj Iskre o zdru

ževanju sredstev in o naložbah uspeš
no teče. V okviru DO ISKRA - IEZE 
so že opredeljeni cilji in naloge na tem 
področju.

Spet pa so nastali pomisleki, če ni 
škoda prekiniti tradicije srečanja 
skoraj vse vehke Iskrine družine.

O odločitvi delavskega sveta SOZD 
Iskra bomo kmalu poročah in pove- 
dali, ah proslava bo, ah ne in če bo, 
kakšen bo spored in obseg.

FY

Združevanje sredstev za naložbe pa 
tudi skupno oblikovanje kriterijev je 
izmed pomembnih elementov za hi
trejšo in uspešnejšo rast naše industri
je. Ko smo naredih ta prvi korak, tj. 
sprejeli SS o združevanju sredstev, 
ustanovili IB, sledi fizična združitev 
sredstev in težka naloga — hitra in 
učinkovita realizacija planiranih 
investicij. Tudi tu namreč lahko 
uporabimo pregovor „Kdor hitro 
naredi, dvakrat dobi“, ki se bo odražal 
predvsem preko višine dohodka in s 
tem reprodukcijske sposobnosti. 
Vsem Iskrašem je sigurno pomembno, 
kako se združena sredstva vlagajo in 
ali dosegamo z njimi dobre dohodkov
ne učinke.

V DO IEZE so se že oblikovale 
posamezne naložbe pa tudi ukrepi za 
njihovo uspešno reahzacijo. Prve 
naloge se odražajo v zagotovitvi 
bistveno boljše ekonomičnosti poslo
vanja. Le-ta je predvsem odraz naše 
notranje sposobnosti in produktiv
nosti, hkrati pa je povezana in

odvisna od ostalih Iskrinih DO, saj le 
to porabijo za svoje izdelke dobro 
četrtino — do ene tretine vse naše 
proizvodnje. To kaže tudi na nujnost 
večje dohodkovne povezanosti med 
našo in ostalimi industrijami ter na 
uspešna in pospešena vlaganja v ele
mente, kot bazi velikega dela ostale 
Iskrine proizvodnje. Gledano z zorne
ga kota naše celotne družbe, pa tudi z 
našega imamo v nadaljnjem razvoju 
ustrezno prioriteto saj so naši izdelki 
namenjeni izvozu ali nadomeščajo 
uvoz v obsegu 80 — 100 % naše 
celotne, proizvodnje.

V novem SR obdobju (vključno z 
letom 1980) planiramo za 2.200 mio 
din naložb v osnovna sredstva, ki 
bodo zagotovile nadpovprečno rast 
proizvodnje, dohodka, izvoza in aku
mulacije. V sklajevanje na ravni 
poslovodnih organov je dalokonkretne 
rezultate o vrsti in obsegu naložb, ki 
pa morajo biti še samoupravno verifi
cirane. Tako kot velja za elemente 
znotraj Iskre določena prioriteta in 
predstavljajo bazo ostalih industrij, 
velja tudi znotraj naše DO Keramika, 
ki se deloma pa tudi dohodkovno 
pojavlja kot TOŽD skupnega pomena.

V dosedanjih razpravah in vsklaje-

vanjih, predvsem kar se tiče tekov|< 
poslovanja, je bila vehkokrat j * 
dnevnem redu, pri čemer so se ve" 
iskale najracionalnejše odločitve; 
sedanjih razpravah se je konc' 
bodoče Keramike ponovno potrdi' 
izraža stahšča delovne organiza" 
DPS, banke in tudi SOZD. V 
enotni Keramiki za potrebe Up01' 
Keramičnih kondenzatorjev, $ y; 
dov, Potenciometrov ter kasneje
Iti tor /"»oFo 1 a K Pf3‘ Lin Polprevodnikov ter ostale Kertl^. 
ke se poleg zagotovitve normal^
delovnih razmer (zgradba in opf^
ne ustrezajo več ne delu ne Pre ajb( 
som) zagotavlja tudi racionalno ev^ 
ekonomično koriščenje kapaciC • 
kadrov, razvoja, itd. Nujnost 14^. 
akcije pri reahzaciji naložbe A , 
ugotovljenega narekuje samostojn^
postopek (je v teku prav zaf^
nemogočih delovnih razmer in s l‘i $i 
notranje neučinkovitosti ter doh1^ 
kovnih odnosov) ter potrebo po v£jju, 
količini kvalitetnih izdelkov za ia*^ 
ste. Hkrati se z njeno realiza^1 
sprosti tudi okoli 1000 kv.m prost^ 
ki ga sedaj zaseda in s tem omogol0‘ 
da TOZD F e riti vlagajo prvenstven1 
opremo in ne v objekte, ki fl,c
pomenijo v prvi fazi osnove^L-
pridobivanje večjega dohodka. • n ( 
realizacija odločitve pomeni, tako k 
pri mnogih drugih investicijah, trC[a 
podlago za nadaljnjo uspešno A 
delovne organizacije kot celote. J, j
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MIKROELEKTRONIKA

Kolektiv se oblikuje ob delu
Najmlajši delovni kolektiv v Iskri 

ima verjetno Mikroelektronika. Ta 
delovna organizacija s 44 zaposlenimi, 
pretežno visokostrokovnimi kadri 
počasi oblikuje svoj kolektiv.Ob tako 
važnem delu, kakor je področje 
mikroelektronike v Iskri je seveda 
važno formirati monoliten delovni 
kolektiv, ki bo navznoter in navzven 
trden. Koliko jim je uspelo vzpostaviti 
samoupravne odnose, delegatski 
sistem in koliko so se mladi 
strokovnjaki vključili v javne 
razprave? Ta vprašanja sem zastavil 
predsedniku osnovne organizacije 
sindikata Božu Žnidaršiču in 
sekretarju OO ZK Iztoku Šorliju.

Ob presojanju tega po stažu in letih 
mladega kolektiva je treba imeti pred 
očmi, da je večina v tej delovni 
organizaciji nekaj več kot eno leto. 
Tudi njihovo zahtevno strokovno in 
proizvodno delo je razdrobljeno kar 
na tri različna področja. Prva skupina 
se intenzivno ukvarja s poskusno 
proizvodnjo, ki je kar lepo stekla že 
lansko leto. Druga skupina so 
projektanti mikrovezij, tretja skupina 
pa pripravlja načrte in vse potrebno za 
drugo fazo proizvodnje mikroelektro
nike.

Ti načrti in delo so v naših 
razmerah zelo novi in za strokovnjake 
po večini tudi. Zato jih strokovno 
delo zelo okupira, ne le med delovnim 
- običajnim dopoldanskm časom, 
ampak često tudi popoldne. Tako 
rutinskega dela praktično ni in ta 
intenzivnost pri strokovnem delu se 
pozna tudi na družbenopohtičnem 
področju.

Iskre in naše industrije sploh. Z veliko 
odgovornostjo hitijo, da bi držali 
korak s časom in predvidenimi načrti 
v Iskri, v slovenski in jugoslovanski 
industriji.

Seveda pa ob tem delajo tudi na 
formaciji družbenopolitičnega življe
nja v kolektivu. Lani so ustanovili 
svojo osnovno organizacijo sindikata, 
osnovno organizacijo ZK in letos 
bodo mladinci osnovali OO Zveze 
socialistične mladine. Tudi članstvo v 
ZK bodo povečali, čeprav tudi zdaj ni 
majhno, saj jih je pri 44 zaposlenih 
kar 8 članov ŽK.

Naredili so tudi terminski načrt za 
sprejem in dodelovanje samoupravnih 
aktov, predvsem pravilnika o delitvi 
po delu. Tu bodo zajeli vse možne in 
dosegljive kriterije, da bo dobil vsakdo 
tak delež OD, kolikor je vložil svojega 
dela, gospodarnosti in znanja v svoje 
delo.

Predsednik sindikata meni, da se bo 
stanje po prvem začetnem „marato- 
nu“ ustalilo. ,,Zdaj smo namreč v 
večni časovni stiski, vsak par rok in 
vsaki možgani so do konca porabljeni, 
zato zmanjkuje časa za globlje pohti- 
čno delo.“ „Misliti bo treba tudi na 
boljše obveščanje, vsaj preko domače
ga biltena ali z oglasno desko. Zdaj 
namreč samoupravni in družbenopoli
tični organi nikjer ne sporočajo svojih 
zaključkov in sklepov. Tako ostaja vse 
obveščanje na ramah delegatov, ki 
sicer radi povedo, če jih kdo kaj 
vpraša, žal pa ljudje premalo sprašu
jejo.

Velik poudarek so dali odvisfl 
dohodka režijcev od delovnih us^ 
hov. Tako bodo prejemki vodij skun 
odvisni od opravljenega dela skupfij 
od kvalitete in gospodarnosti ^ 
skupine.

Poleg tega se vključujejo v razpr4l 
o enotnih kriterijih nagrajevanj8, 
Iskri, saj bo delovna organizacija lEj 
skušala zavzeti enotno stališče 1 
predlaganih kriterijev nagrajevanj8 
pripravila enotne predloge za spe"1 
čno rešitev.

Kolektiv TOZD Elektrolitski H 
denzatorji je tudi sredi priprav | 
voUtve v samoupravne organe j 
pravkar so izvolili novo sindikati 
vodstvo. Ob evidentiranju kandidat" 

....................... niso ugotovili, da jim ne manj
potrebnega kadra za sposobne kan 
date in zato bodo odločitve f 
volitvah lahke. Kandidirali pa so 
samoupravne organe in v izvrši8 
odbore kandidate iz vseh oddelkov'
sindikalnih skupinah, ki jih imajo E* 

----- ~ • b«okrog 200 zaposlenih. Tako - 
lahko kandidati, oz. bodoči deleži 
res živa vez med svojim okoljem f 
odbori, v katerih bodo delavce zas11” 
pali. J

Tako so tudi pripravili reaC 
možnost za pretok informacij f:, 
„baze“ v družbenopohtična telesa ^ 
samoupravne organe in obratno.

Sekretar OO ZK Iztok Šorli mi je 
dejal, da se v osnovni organizaciji in v 
kolektivu zavedajo, da je njihova 
prvenstvena družbenopolitična in 
strokovna naloga, pripraviti vse po
trebno za nemoteno proizvodnjo 
mikrovezij, ki so ,,v prvem planu"

.Mislim, da bomo svojo družbeno
politično vlogo najbolje izvajali, če 
bomo efektno, pravočasno in strokov
no izpolnjevali načrte, ki jih ima 
celotna Iskra z mikroelektroniko. Ta 
je namreč letos poleg računalništva v 
Iskri prednostna naloga," je zaključil 
sekretar Iztok Šorli.

FY

Predvsem pa se v mokronoški M 
pripravljajo na selitev v nove proij 
vodne prostore in na prehod na n0'j 
tehnologijo. Ker imajo novo sodobni 
strojno opremo že v hiši in so f 
provizorično postavih v zasilne pr' 
store, se že privajajo novim nalog8" 
in pridobivajo ob poskusni proizvoj 
nji dragocene izkušnje. Seveda im8! 
največ dela tehnologi in vzdrževal^ 
ki morajo osvojiti tehnologijo dela' 
jo posredovati ostalim delavcem, \ 
bodo delali na novi strojni opremi.

TOZD ELEKTROLITI MOKRONOG

Intenzivne priprave na novo 
tehnologijo

V Mokronogu se intenzivno pri
pravljajo na selitev v novo tovarno 
letos jeseni. Novi delovni prostori 
bodo gotovo velika pridobitev, še 
večja pa nova tehnologija, za katero 
imajo v glavnem že vso strojno 
opremo v hiši. Prehod na novo 
tehnologijo pa postavlja pred kolektiv 
velike naloge. Visokoavtomatizirana 
in visokoproduktivna tehnologija bo 
spremenila način dela, zahtevala novo 
organizacijo in predvsem precej več 
znanja. Zato se na te spremembe

intenzivno pripravlja ves kolektiv.
O vsem tem sva se pogovarjala z 

novo predsednico sindikata Marijo 
Jevnikarjevo. „Veste, sem „novopeče- 
na“ in se tej funkciji šele privajam", se 
je opravičila na začetku. Dela pa ne 
manjka. Pred sindikatom so ob 
rednem delu in vehkih organizacijskih 
spremembah pomembne naloge. 
Predvsem morajo dograjevati sistem 
nagrajevanja po delu. Prav zdaj z javno 
razpravo dodelujejo nov pravilnik o 
delitvi sredstev za osebne dohodke.

Niso pozabih tudi na pri pr8' 
delavcev v neposredni proizvodni 
Ker bo delo v novih pogojih ob viso| 
avtomatizaciji precej drugačno, veš) 
količine bodo zahtevale tudi nov 
organizacijo dela, bodo pripravi 
interne seminarje tudi za praktično' 
teoretično usposabljanje delavcev, * 
bodo imeli neposredno opraviti 
novo visokoproduktivno opremo.

Tudi poslovanje bo postalo zahte' 
nejše, vendar so nanj pripravljeni. 0 
bistveno povečani delovni storilnoS1 
bo treba več prodati. Tu je zla8' 
pomemben izvoz. Trg so si pripravi 
že zadnji dve leti, saj so namenom 
postali aktivnejši v zunanji trgovini-

Najbrž pa je ob vsem tem M 
pomembnejše to, da bodo dobili nov< 
tovarno, ki so jo nameravali graditi ž' 
od začetka delovanja Iskre v Mokro 
nogu — se pravi kar 21 let. Tako bod< 
dobili primernejše delovne pogoje i' 
cilj vsake industrije bo dosežen — ® 
bodo delavci stroje kontrolirali in ji" 
ne več stregli, kot doslej pri preteža' 
ročnem delu.
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Sindikalna konferenca je sklicana za 27. februar 1980. Poročilo o delu 
obsega aktivnost sindikata za preteklo mandatno obdobje in opredelitev 
^eh pomembnejših družbenoekonomskih dogajanj v delovni organizaciji, 
"olegati bodo na konferenci posredovali stališče občnih zborov osnovnih 

0rganizacij, ki so se končali te dni.

;je sindikalna konferenca
Prerez nekega obdobja dela, Id je 

rnalC 1 tudi osnova za nadaljnje delo. 
>Pr8Mo ekl° obdobje dela sindikata 
pre"fcju .. Kčemo, da se je odvijal v 
lno $Va v Pomembnem obdobju uresni- 
)ad|:a .la zakona o združenem delu in 
i hCl bila glavna aktivnost delovanja

r 'e oh^ usmerjena Prav v to smer. 
;ojflfCst ° takoimenovano redno dejav- 
zafjjvji sindikatov prištejemo veliko 
s i:, 10 zborov delavcev, referendumov 
iobKPrejetih samoupravnih splošnih 
o vejj - potem je rezultat že znan. 
a ii%8 temu pa niso bila zanemarjena 
!izaClSrb P°(tročja dela, od katerih imata 
05t%n Za dejavce in njihov družbeno- 
iog^^tski položaj vsekakor najbolj 
venc |_, rnbno vlogo.
ki jj, azPrave na občnih zborih osnov-
ve 80 P0^323!6! da se

H|| at zaveda svoje vloge in nalog, ki
ko C . d1 izpolnjuje. Mogoče povsod še

,:la na^ najboljših metod in oblik
o C, za demokratizacijo odnosov,

boh tu^ to se bo po občnih zborih
/rJ^0’ *<er 50 sprejeli programske

— )nfritve dela v skladu s sklepi prve Pile;6j ‘-renče zveze sindikatov.
risfl'
l
skul;
:up'
d »

Delegati sindikalne konference se 
bodo morali zato na konferenci 
temeljito pomeniti predvsem o bo
dočem delu, da se konferenca še bolj 
uveljavi kot oblika povečevanja aktiv
nosti osnovnih organizacij in usklaje
nega delovanja ter medsebojne 
pomoči pri uresničevanju stališč in 
vodenju akcij v delovni organizaciji.

Drugo pomembno področje obrav
nave bo, kako uresničiti stabiliza
cijske ukrepe, ki bodo od delavcev na 
vseh ravneh terjali veliko aktivnosti in 
dela ter povečane odgovornosti.

Pomembno vprašanje je tudi nadalj
nji razvoj samoupravnega in delegat
skega sistema ter demokratizacije 
odnosov in seveda ne nazadnje tudi 
vprašanje družbenega standarda in 
socialne varnosti.

Programska usmeritev sindikalne 
konference, ki bo temeljila na analizi 
sedanjega dela, bo morala biti kon
kretna in usmerjena na učinkovito 
delo sindikatov. Sodeč po dosedanjih 
temeljitih pripravah na konferenco, 
le-ta verjetno taka tudi bo.

Nace Pavlin

Izobraževanje postaja vse bolj pomemben dejavnik družbenega razvoja, saj brez 
kvalitetnih in strokovno usposobljenih kadrov ni možno spremljati znanstvene in

speci’

$krine sistemske rešitve 
z^a potrebe izobraževanja
če j

tehnološke dosežke sodobne proizvodnje. S preobrazbo izobraževanja v usmerjeno 
izobraževanje je potrebno na šolah zagotoviti tudi takšne materialne pogoje, ki 
“Odo omogočili uresničitev družbeno sprejetih smotrov: tesnejše povezovanje 
vzgoje in izobraževanja z združenim delom, politehnizacijo uka in pouka. 
Povezovanje teoretičnega in praktičnega pouka, učinkovitejše poklicno usmerjanje 
'dr.

Beograjski sejem je oktobra lani pripravil specializirane mednarodne sejme 
°Preme in sredstev za sodoben pouk, zaščito človeškega okolja ter foto in kino 
tehniko. Na prireditvah je sodelovalo prek 300 domačih in tujih razstavljalcev, med 
ijimi tudi Iskra — na sejmu ..Učila '79".

X. mednarodni sejem „Učila '79" je omogočil vpogled v trenutni položaj in 
Proizvodne rešitve, ki so ali bodo v bližnji prihodnosti na razpolago izobraževalnim 
°f9anizacijam. Prireditelji so organizirali tudi vrsto strokovnih in poslovnih srečanj, 
ki naj bi pospešila razvoj tovrstne domače industrije, sodelovanje s tujimi 
Proizvajalci učil in poenotila prizadevanja, delo ter blagovno menjavo opreme in 
sredstev za izobraževanje.

j k'rav 1 
ne 
likal” 
lidat” 
nanjl 
kafl« 
ve (
i so
vršil”,
kov|
°b^ra*e Postavljala: 
eleSv Sisteme instalacijk,in osnovne 
iern ^reit|e za šole: avdiovizuelna opre- 
zas11”’ električna razdelilna plošča in 

ktrične instalacije, razdelilne oma- 
realy vodo in plin, instalacijski blok, 
cij ,1 malonapetostni izvor, informa- 
lesadpi in komunikacijski sistemi v šoli,

j Isl2‘Sisteme opreme za eksperimenti- 
prot'i| 6 *n delo: električno ročno orodje 
no'L°Prerna za delavnice tehničnega 

iob^kn ■' elektronski merilniki, oscilo- 
so O1: električni šolski merilniki, 

» pl” 6|!'zirani napetostni izviri, laser itd.

l0gi\Sisteme informacijskih virov: 
‘ZV0)it|0LOVna literatura in metodično 
irrA aktična navodila za demonstracij- 
;vaK 0 eksperimentiranje in vaje učencev.

Goettingena v Zahodni Nemčiji. 
Obiskovalce je pritegnil praktičen 
prikaz dela z električnim ročnim 
orodjem sistema KLIP—KLAR, o 
čemer smo že poročali. Nastop Iskre 
na beograjskem sejmu učil je pomem
ben, saj s tem kot proizvajalec 
sistemov in opreme za izobraževanje v 
jugoslovanskem prostoru postaja vse 
bolj poznana. Poleg tega so bili na 
sejmu opravljeni razgovori s predstav
niki Zavoda za šolstvo SR Srbije. Iskra 
je navezala tudi številne stike z učitelji 
in ravnatelji. Skratka, odziv je bil 
velik.

PRIZADEVANJA 
DOBNEJŠI POUK

ISKRE ZA SO-

nh ^'steme potrošnega materiala: 
li. nr. laboratorijskega stekla za pouk 

Vaie iz kemije, biologije in fizike. 
ipra'11\|, .
odnL demonstracijskem prostoru za 
visol) za eksperimentiranje iz fizike 
večj1, !/l prikazani poskusi iz valovanja 
novi | ania z opremo Iskre in njenega 

iravit 0vnega partnerja firme Phywe iz 
ino”

V Iskri Elektromehaniki se je pred 
dvema letoma v okviru oddelka 
Prodaja sistemov in regulacij TOZD 
Prodaja oblikovala skupina, ki naj bi 
izpeljala celovit didaktični inženiring 
za izobraževalne organizacije v sodelo
vanju z raziskovalnimi organizacijami 
na področju izobraževanja, proizva-

mmsMm
■ ■

električnem nihajnem krogu je predstavila TOZD

jalci laboratorijskega pohištva in 
trgovsko mrežo opreme za izobraže
vanje.

Republiška izobraževalna skupnost 
je namreč razpisala natečaj za opremo 
centrov srednjih šol v Sloveniji za 
eksperimentalni pouk naravoslovja in 
tehnike, za kar je na voljo okrog 180 
milijonov dolarjev. Slovenijales, Iskra, 
Državna založba Slovenije in Pedagoš
ki inštitut so se že dogovarjali za 
skupen nastop. Kot pogoj so postavili 
zahtevo po izdelavi analize o potrebah

Laser na optični klopi, ki jo izdeluje firma Phyxe, je predstavila TOZD CEO.

nost. Napredek na tem področju se 
skuša doseči s sejmi in seminarji, ki jih 
prirejajo strokovne organizacije.

Skupina strokovnjakov, ki se v 
TOZD Prodaja ukvarja s sistemi za 
izobraževanje, skuša izkoristiti obsto
ječe možnosti v Iskri in sodelovanje s 
firmo Phywe, ki je vodilna na tem 
področju (zanjo izdelujemo merilne 
instrumente, laserje in drsne upore). S

takšnim sodelovanjem so se odprle 
možnosti za uvoz sistemov za eksperi
mentiranje te zahodnonemške firme, 
ki so — dopolnjeni z Iskrini izdelki — 
primerni za naše izobraževalne organi
zacije.

Na ta način je Iskra že opremila 
nekatere srednješolske centre, višje in 
visoke šole ter prostore za pouk fizike 
v slovenskih osnovnih šolah. Interes

Električna razdelilna plošča in instala
cijski blok, ki sta ju predstavili TOZD 
Stikala in Projektiva za merilno-regu- 
lacijsko in stikalno tehniko.

po opremi v srednjih šolah. Potrebna 
sredstva za izdelavo analize naj bi se 
izdvojila od razpoložljivih sredstev za 
opremo šol. Republiška izobraževalna 
skupnost na to ni pristala. Brez 
predhodne analize ni bilo mogoče 
ugotoviti, kaj vse sodi v potrebno 
opremo.

Zaradi neustrezne organiziranosti 
Iskrinih tovarn smo zamudili nekatere 
možnosti na tem področju. 18 temelj
nih organizacij v SOZD Iskra je leta 
1979 že sklenilo samoupravni spora A vdiovizualna oprema - grafoskop, episkop in kinoprojektor.

Merilne instrumente za uporabo v šolah izdeluje TOZD Instrumenti v Otočah.

Avtomatski diaprojektor iz TOZD Vega.

slovenskih šol je velik, saj na doma
čem trgu takšnih sistemov primanj
kuje.

Strokovnjaki, ki v Iskrini TOZD 
Prodaja delajo na tem področju, si 
prizadevajo, da bi čim več opreme 
pričeli izdelovati doma, kasneje bi jo 
lahko dopolnjevali z izdelki firme 
Phywe. Zastavili so si cilj, da s 
celovitim inženiringom zadovoljivo 
potrebe jugoslovanskega trga in si 
zagotovijo tudi možnost prodora v 
tujino. Pomembne spremembe v 
bodočih usmeritvah Iskrinih delovnih 
organizacij se bodo odražale prav v 
inženiring poslih (na ključ), kar je 
danes že nujnost in pogoj za uspešen 
nastop na tržišču. Dosedanja razdro
bljenost naših proizvodnih temeljnih 
organizacij je negativno in zaviralno 
vplivala na Iskrino poslovno uspe
šnost.

Seveda bodo prizadevanja usmerje
na tudi v prebroditev zmotnih prepri
čanj investitorjev novih izobraževalnih 
objektov, da je največji del investicije 
namenjen zgolj za gradnjo objekta in 
šolsko pohištveno opremo, ne pa za 
sisteme specialnih instalacij in opremo 
za eksperimentalni pouk.

Z obstoječimi Iskrinimi rešitvami in 
pripravami novih načrtno seznanjamo 
jugoslovanske projektante šolskih 
objektov in načrtovalce vzgojnoizo- 
braževalnih usmeritev in programov.

V naslednjih številkah Iskre bomo 
podrobno predstavili programe in 
sistemske rešitve za sodoben eksperi
mentalni pouk naravoslovja in 
tehnike. Alojz Boc

zum o medsebojnem poslovnotehni- 
čnem sodelovanju pri inženiring 
opremljanju funkcionalnih prostorov 
za pouk naravoslovja in tehnike. 
Vendar se Iskra zaradi omenjenih 
težav ni odločila za nosilca inženiringa 
za potrebe slovenskih šol, kar je 
kasneje sprejel sam Slovenijales, Iskra 
pa ima le vlogo dobavitelja.

Ob tem je potrebno omeniti, da 
izvajanje pouka iz naravoslovnih in 
tehničnih predmetov, kljub navodi
lom in učnim načrtom, še vedno v 
veliki meri sloni na motiviranosti 
posameznih učiteljev. V sistemu vre
dnotenja dela učiteljev bi bilo treba 
strokovno in materialno stimulirati 
eksperimentalni pouk. Zato je treba 
učiteljem pomagati, jim svetovati in 
jih zainteresirati za tovrstno dejav

Pogled na razstavni prostor Iskre na sejmu učil v Beogradu je vzbujal precejšnje 
zanimanje.
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ISKRA COMMERCE

Premalo sredstev za razširitev 
materialne osnove

Po prvih ocenah je Iskra Commerce ustvarila lani 98 milijonov dinarjev 
dohodka — hujši problemi, ki so v minulem letu pestili ta delovni kolektiv 
dcupnega pomena za vso Iskro, so bili sorazmerno visoka neplačana 
realizacija, zelo visoki stroški, predvsem na obratnih sredstvih, zaradi 
nesmotrnega zaposlovanja pa se je izredno povečala masa osebnih 
dohodkov - težak likvidnostni položaj bodo v Iskri Commerce skušali 
omiliti s takojšnjo akcijo za izterjavo izvoznih terjatev ter z akcijo 
varčevanja pri poslovnih stroških.

Minuli torek je bila v Ljubljani 28. 
redna seja skupnega odbora za gospo
darske zadeve in medsebojna razmerja 
Iskre Commerce. Odbor je imel na 
dnevnem redu izredno pomembne 
točke, od katerih pa bomo v tem 
prispevku poročali le o prvih dneh, in 
sicer o poslovanju delovne organiza
cije Iskra Commerce v minulem letu 
in v letošnjem januarju ter o usmeri
tvah in nalogah tega kolektiva za 
zagotovitev stabilizacije v letu 1980. 
O tem sta članom gospodarskega 
odbora spregovorila predsednik in 
član KPO DO Iskra Commerce lija 
Medič in Fabio Škopac.

Direktor Medič je najprej seznanil 
odbor z dosedanjim potekom akcije 
Zaključni račun ter člane odbora 
seznanil s ..sorazmerno zanesljivimi 
podatki" o poslovanju Iskre Commer
ce v minulem letu. Celotna IC je lani 
ustvarila okoli 98 milijonov dinarjev 
dohodka, od tega temeljna organiza
cija Domači trg 55 milijonov, Zunanji 
trg 16 milijonov. Servis 15 milijonov, 
Zastopstva 8,2 milijona, Marketing 
1,9 milijona in DSSS 2,5 milijona 
dinarjev dohodka. Predlagana delitev 
glede na obveznosti iz dohodka bo 
predvidoma takšna: v sklad skupne 
porabe bo Iskra Commerce namenila 
27 milijonov dinarjev, nekaj več kot 
15 milijonov bo morala združiti kot 
komintent v Ljubljansko banko, za 
poslovni in rezervni sklad pa bo 
namenila okoli 56 milijonov dinarjev.

lija Medič se je v nadaljevanju 
obširno dotaknil lanskoletnih poslov
nih rezultatov, pri čemer je opozoril, 
da je na dohodek Iskre Commerce 
izredno negativno vplivala sorazmerno 
visoka neplačana realizacija. Poleg 
tega so se lani povečali tudi stroški 
poslovanja, predvsem pri obratnih 
sredstvih, nesorazmerno pa se je 
povečala tudi masa osebnih dohodkov 
zaradi prevelikega zaposlovanja novih 
delavcev. ,.Kljub vsemu temu bo

lanskoletni poslovni rezultat še vedno 
zadovoljiv, vendar pa za razširitev 
materialne osnove za letošnje leto ne 
bo ostalo dosti denarja. Narediti 
bomo morali analize ter ugotoviti, kaj 
bo treba spremeniti v letošnjem 
gospodarskem načrtu, pri čemer 
bomo morali seveda še kako upošte
vati stabilizacijske ukrepe", je pouda
ril predsednik KPO DO Iskra Com
merce lija Medič.

V svojem prispevku se je dotaknil 
tudi ocene realizacije prodaje in 
storitev v letošnjem januarju. Od 
načrtovanih 537 milijonov dinarjev 
skupne realizacije je uspelo delavcem 
Iskre Commerce ta plan preseči za 70 
milijonov dinarjev. Gre torej za 13 % 
povečanje prihodka, v primerjavi z 
lanskim januarjem pa se je skupna 
realizacija povečala za skoraj četrtino. 
Načrt prodaje in storitev so presegle 
vse temeljne organizacije v Iskri 
Commerce, pri čemer je morda še 
najbolj razveseljiv podatek, da so 
Iskrine temeljne in delovne organiza
cije prodale letošnjega januarja v 
tujino za 7 milijonov 800 tisoč 
dolarjev izdelkov. To je za 10 % več 
kot so načrtovale in kar za tretjino 
več, kot je Iskri Commerce uspelo 
izvoziti v lanskem januarju.

O dinarski in devizni likvidnosti 
Iskre Commerce je na seji Gospodar
skega odbora spregovoril Fabio 
Škopac. Poudaril je, da se je morala 
Iskra Commerce zaradi izredno slabe 
likvidnosti že lani zadolževati pri 
banki, ker pa ta ni mogla slediti vsem 
potrebam IC-ja, se ja ta kolektiv 
zadolževal tudi v gospodarskih organi
zacijah z eskontiranjem menic. Seveda 
je ta druga oblika zadolževanja mnogo 
dražja, saj so bile obresti v gospodar
stvu za 6 do 7 % višje, kot pa bančne 
obresti. Kljub temu je Iskri Commerce 
uspelo ob koncu lanskega leta porav
nati vse obveznosti, seveda pa z

OBVESTILO
V ISKRI ELEKTROMEHANIKI KRANJ smo pričeli pripravljati kro

niko razvoja delovne organizacije. Kroniko nameravamo izdati v letu 
1981, v katerem Iskra praznuje 35-letnico obstoja.

Da bi dobili čim več dokumentarnega gradiva o razvojni poti Elektro- 
mehanike, prosimo vse, ki so ali so bili v minulih letih člani delovnega 
kolektiva, da začasno odstopijo za razvoj ISKRE zanimive dokumente, ali 
fotografije iz življenja in dela naše delovne organizacije. Dobrodošlo bo 
predvsem gradivo iz prvih let obstoja in delovanja ISKRE. Uredniški od
bor se obvezuje, da bo gradivo vsem vrnil nepoškodovano. Dokumente, 
fotografije in ostalo gradivo sprejema:
Uredniški odbor
kronike ISKRE ELEKTROMEHANIKE 
64000 KRANJ 
Savska loka 4

Gradivo lahko oddaste tudi osebno tov. Eli Križnarjevi v oddelku za 
obveščanje.

Vsem se že vnaprej zahvaljujemo za sodelovanje in pomoč.

v______________________ ____ _________________________y

ISKRA
Industrija za telekomunikacije, 
elektroniko in elektromehaniko 
KRANJ, n.sol.o.

Delavski svet TOZD TOVARNA MERILNIH NAPRAV KRANJ 
razpisuje
prosta dela in naloge delavca s posebnimi pooblastili in odgovornostmi
VODJE TEHNIČNEGA RAZVOJA
Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev, izpolnjevati še 
naslednje pogoje:
— visokošolska izobrazba elektrotehniške smeri — merilno-procesni modul ali 

industrijska elektronika,
— 5-letne ustrezne delovne izkušnje,
— izpolnjevati morajo pogoje, ki jih za delavce s posebnimi pooblastili in odgovor

nostmi določa Družbeni dogovor o načelih za izvajanje kadrovske politike v 
občini Kranj,

— znanje tujih jezikov.
Prednost pri izbiri bodo imeli kandidati z delovnimi izkušnjami in znanjem s 

področja organiziranja, projektiranja in organiziranja teamskega reševanja razvojno- 
raziskovalnih nalog in s čim širšim strokovnim znanjem na področjih: industrijska 
elektronika, računalništvo, jaki tok, fizika, tehnologija, strojništvo, organizacija.

Za razpisaria dela in naloge velja 4-letna mandatna doba.
Kandidati naj pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo v 15 dneh 

po objavi razpisa na naslov: Iskra Elektromehanika Kranj, Kadrovska služba. Savska 
loka 4, 64000 Kranj, z oznako „za TOZD Merilne naprave."

Kandidati brado o izbiri obveščeni v 30 dneh po sklepu DS TOZD Merilne 
naprave.

mnogo višjimi stroški, kot so jih 
načrtovali v začetku leta.

Fabio Škopac je poudaril, da se 
likvidnostni položaj v letošnjem letu 
ni nič izboljšal, „saj nam ni uspelo 
uresničiti načrta za znižanje terjatev." 
Po njegovih besedah bo likvidnostni 
položaj še slabši v februarju in marcu, 
zlasti zato, ker mora IC, pa tudi 
poslovni partnerji ob zaključnem 
računu plačati vse družbene obvezno
sti, kot je znano pa bomo v Iskri v 
bližnji prihodnosti podpisali tudi 
Samoupravni sporazum o združevanju 
sredstev in ta sporazum bo „odnesel“ 
iz poslovnega sklada Iskra Commerce 
dodatnih 25 milijonov dinaijev. Le-te 
bo morala seveda IC nadomestiti iz 
drugih virov.

Fabio Škopac se je zavzel za 
takojšnjo akcijo za izterjavo izvoznih 
terjatev ter za striktni načrt varče
vanja v celotni Iskri Commerce. 
Pesimistično napoved za poslovanje v 
februarju in marcu je podkrepil še s 
podatkom, da so številni dobavitelji 
repromaterialov znižali plačilne roke.

Kot že rečeno, je v okviru 2. točke 
dnevnega reda spregovoril lija Medič o 
stabilizacijskih ukrepih v Iskri Com
merce. Na podlagi obeh resolucij: 
zvezne in republiške so v Iskra 
Commerce pripravili v januatju usme
ritve in naloge, kako naj bi temeljne 
organizacije in celotna delovna organi
zacija delala kar najbolj stabilizacij
sko. Pri tem je lija Medič poudaril, da 
so podobne elemente vsebovali že 
gospodarski načrti Iskre Commerce v 
minulih letih, ker pa so letošnji plan 
sprejeli že prej, preden je prišlo do 
konkretizacije stabilizacijskih ukre
pov, bodo morali takoj po obravnavi 
lanskoletnega zaključnega računa 
narediti tudi spremembe letošnjega 
gospodarskega načrta. „Veijetno ne

Andreju 
Tomšetu 
v spomin

l/ra leta zavratne bolezni smo s 
skritim strahom in prizadetostjo 
upali, da boš s svojo izredno voljo 
bolezen premagal. Vse je že kazalo, 
da bo res tako. Toda žal se ni 
zgodilo. Kljub pričakovanju najhuj
šega je vest, da te ni več, globoko 
prizadela tvoje najbližje, nas sode
lavce in vse resnične prijatelje, ki si 
jih ime! žeto veliko. Komaj devetin
tridesetleten, poln energije, optimi
zma in ustvarjalnosti, si nas zapustil.

Rojen v Nemiljah pod mogočno 
Jelovico si se po osnovni šoli 
zaposlil kot vajenec-strojni ključav
ničar v bivšem Špiku in po združitvi 
z Iskro v oddelku Vzdrževanje. 
Vzdrževalec si ostal do zadnjega, te 
da si medtem pridno pridobival 
znanje na TSŠ in zadnja leta kljub 
bolezni še na VŠOD. Tudi to si 
praktično že konča! — manjkala ti 
je le diploma.

Neizprosna smrt je res velika 
ironija za vso tvojo izjemno vest
nost, iznajdljivost, ustvarjalnost in 
mnoge druge življenjske odlike. 
Vztrajno si šel po poti boljšega, 
koristnejšega, tako v stroki, kot na 
politično samoupravljalskem po
dročju. Bi! si pobudnik številnih 
akcij in izvirnih rešitev pri zelo 
odgovorni 'funkciji vodje mehanske
ga vzdrževanja v Iskri na Laborah, 
kjer smo se srečevali s povsem novo 
tehniko in tehnologijo proizvodnje 
najsodobnejših telefonskih central. 
Bi! si tudi inovator. Tvoja izvirnost, 
natančnost in zanesljivost pri delu 
ter poštenost in tovarištvo do 
sodelavcev bodo zgled in vzpodbuda 
vsem, ki smo te poznali.

Dragi Andrej! Dotrpe! si vse 
prezgodaj za vse, za tvoje najdražje 
— ženo, hčerko in sina, svojce, za 
tvoje sodelavce in prijatelje.

Za tabo bo povsod ostala prazni
na in občutek, da nas ne boš nikoli 
povsem zapustil.

T voji sodelavci

bo veliko odstopanj in ne bo moč 
govoriti o rebalansu plana," je dejal 
lija Medič, „pač pa le o korekturah 
določenih pozicij, tam, kjer se bomo 
morali prilagoditi stabilizacijskim 
ukrepom."

Opozoril je zlasti na njune stabiliza
cijske ukrepe na področju samouprav
ne organiziranosti v okviru Iskre 
Commerce kot tudi v celotni sestavlje
ni organizaciji, na področju tržne 
dejavnosti, pa zaposlovanja in izkori

ščanja delovnega časa, različnih oblij 
varčevanja in razporejanja čiste?r m vu.nja 111 la-LpVICjallja v ID ^ V
dohodka, investicij in odgovornost 

Kot že rečeno je obsegal dnevni^1 
28. seje Skupnega odbora za gosp” T( 
darske zadeve in medsebojna razmet)1 
Iskre Commerce izredno veliko to^ 1] 
O nekaterih bomo še pisali v glasil1 M 
Iskra, o drugih pa že najverjetneje ’ . 
našem internem glasilu Iskre Commer l|
ce.

Lado Drob6'

DELOVNA ORGANIZACIJA ELEKTROZVEZE

TO
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Nekaj o TOZD Proizvodnja 
mehanskih delov

Še tako majhno elektronsko enoto je potrebno pritrditi, ali vložiti * 
ustrezno mehaniko in zato so mehanske delavnice neobhodel 
spremljevalec elektronske industrije. V Elektrozvezah opravlja te nalof 
TOZD PMD. Pogovorili smo se z direktorjem Milanom Gambergeijem ■j' 
sekretarjem ZK Miklavžem Zajcem, ki sta nam v nekaj besedi d0 
predstavila svojo temeljno organizacijo.
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Direktor TOZD PMD, Milan Gam- 
berger: Kljub temu, da smo kot 
samostojna enota še mlad organizem, 
združujemo svoje izkušnje pri proiz
vodnji mehanskih delov in sestavov iz 
tradicije proizvodnje, ki sega že v prva 
povojna leta. Kot del nekdanjega 
Inštituta za elektrozveze (IEV) so se 
postopno razvijale tudi mehanske 
delavnice in to tako za potrebe 
prototipne dejavnosti, kot tudi za 
potrebe maloserijske proizvodnje elek
tronskih naprav.

Tako so se potem skladno s 
potrebami proizvodnje elektronskih 
naprav in kasnejših reorganizacij, 
razvijale v petdesetih in šestdesetih 
letih posamezne delavnice za proiz
vodnjo mehanskih delov znotraj To
varne elektronskih naprav v Ljubljani, 
Tovarne elektronskih instrumentov 
Horjul ter Inštituta za prenosno 
tehniko v Ljubljani. Na prvih dveh 
lokacijah bolj kot proizvodnja delov 
za maloserijske naprave, na tretji pa 
kot prototipne delavnice za potrebe 
razvojnih oddelkov na Tržaški cesti.

V teku let smo glede na osnovni 
poudarek elektroniki doživljali pri 
proizvodnji mehanskih delov obdobja 
razvoja pa tudi zastojev. Slednje smo 
doživljali zlasti tedaj, ko so vodilni 
pozabili, da v vsako elektronsko 
napravo, če odštejemo dela razvoja in 
priprave, vložijo približno polovico 
fizičnega dela delavci, ki proizvajajo 
mehanske dele in sestave.

Pri tako velikem deležu je seveda 
pomemben skladen razvoj proizvodnje 
delov, ki more ekonomično proizva
jati v malih serijah ter postopno 
uvajati mehansko tehnologijo, katero 
terja nagel razvoj proizvodnje elek
tronskih naprav. V preteklih letih smo

Z namenom osredotočiti proizvod' 
njo podobnih elektronskih izdelkov)1 
prišlo do organizacije TOZD finalist0' 
elektronskih naprav, hkrati pa je bil” 
smotrno osredotočiti proizvodni11 
mehanskih delov ter izkušnje >! 
mehanskih obdelav, pri čemer ^ ^ 
morali ohraniti tesno povezavo $j| 
razvijalci mehanskih sestavov in del0' 
kot del TOZD finalistov.

Ob taki kadrovski koncentraciji' 
tesni povezanosti s finalisti ter o*1 
koncentraciji proizvodne opreme se 
ponuja možnost ureditve nekaterilj ^ 
problemov, ki smo jih podedovali. Od 
nove organiziranosti pričakujem0 " 
vsklajevanje proizvodnih zmogljivosti' h 
večje in smotrnejše investicije lXi || 
posamezne lokacije, z delitvijo dela i” 
pospešenim razvijanjem posamezni!1 
obdelav na enem mestu, enote0 
pristop h organizaciji dela, enotn0 
vrednotenje dela, s kadrovsko koncen
tracijo hitrejše uvajanje novosti-
enoten pristop k organizaciji kontroli 
kakovosti in ne nazadnje višjo produk
tivnost.

Seveda bomo te naloge izpeljali le’ 
če bomo delovali kot enoten in klen 
organizem, ki ima urejene vse bistven0 
probleme, od katerih se zdijo trenut
no najtežji tisti, iz delitve osebnih 
dohodkov ter dohodkovnih odnosov.

Pred nami je precej dela n3
področju urejanja medsebojnih odno
sov saj moramo sprejeti precej samo
upravnih dokumentov, ki bodo razči- - h 
stili še nekatere dvome in nedoreče- I' 
nosti. Upamo, da bomo te osnove
čimprej uredili tako, da se bom°
lahko s polno močjo osredotočili n° 
organizacijsko proizvodne probleme.“

Miklavž Zajc, sekretar ZK: Organi
ziranost DPO v naši TOZD obreme-

1]

Ivan Tesnar, predsednik OO sindikata, Marjan Lotrič, predsednik DS Miklavi 
Zajc, sekretar ZK in Milan Gambergar, direktor TOZD.

namreč prevečkrat pozabljali, da je še njuje dislociranost treh med seboj
tako moderne in majhne elektronske oddaljenih lokacij. Temu ustrezno
enote potrebno pritrditi, ali vložiti v smo se tudi organizirali. ZK je namreč 
ustrezno mehaniVn Vi i0 enotna s sekretariatom, ki ga sestavlja

jo člani z vseh lokacij, katerih 
dolžnost je voditi delo članov ZK m

ustrezno mehaniko, ki je velikokrat 
pomemben faktor pri odločitvah 
kupcev.

Ob pogledu v preteklost moramo 
ugotoviti, da smo še največ Iskrine 
svojskosti v smislu izvirnih mehanskih 
rešitev dosegli pri proizvodnji naprav s 
področja usmerjenih zvez, radijskih 
zvez in mehanskih instrumentov, 
medtem ko smo pri napravah iz 
kanalne telefonije in telegrafije — 
razen na začetku, prevzemali mehan
ske sisteme zahodnih držav (ISEP, 
VSEP). Slednje je v začetku vplivalo 
na precejšen uvoz mehanskih delov 
kasneje, ko smo sisteme osvojili pa je 
to pomenilo prednost, saj smo lahko 
začeli izvažati, hkrati pa smo pridobili 
marsikakšno tehnološko izkušnjo ter 
uvedli mehanski sistem, ki je prinesel 
več standardizacije kot katerakoli 
naprava doslej.

svoji lokaciji in sodelovanje s sindi
katom pri vseh važnejših odločitvah.

DPO in samoupravni organi so se 
glede na popolno preusmeritev iu 
reorganizacijo takoj po konstituiranju 
soočile z nalogami, ki jih je f3 
nalagala. Ponovno je bilo potrebno p° 
ustaljeni praksi začeti s sprejemanjem 
vseh samoupravnih aktov, potrebnih 
za samostojno delovanje in zakonitost 
TOZD. V to dejavnost so bil3 
vključena vsa politična vodstva na 
ravni TOZD in samoupravni organi pri 
pripravi in vodenju predhodne obrav
nave in obravnav na zborih delovnih 
ljudi. V tem obdobju je bil sprejet SaS 
o delitvi OD in pravilnik OD, ki je bil

(Nadaljevanje na 5. strani)
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industrija izdelkov za široko potrošnjo

0

Organizirano delo komunistov 
ne izgublja na teži

I
volilni konferenci 00 ZKS

TOZD
Pošlo

Prodaja, ki je bila v Iskrini
-^ni stavbi 6. februarja, je dose- 

širi! sekretar Božo Iglič poudaril 
oko vključevanje članov ZK na vsaJ. ' l\_lj U VV V Ul IJ V v T ut*

inaročja dela samoupravnih organov 
z ostalih družbenopolitičnih organi- 
ni, »Organizirano delovanje komu- 
^ov je obrodilo dobre rezultate, ki 
j?rajo biti osnova tudi za bodoče 
j Predvsem pa ne smemo pozabiti,

^iti< 'Moramo še naprej kot osnovo za 
r«, i imeti predvsem delo innaše

dogi ^ultate, ki iz njega izvirajo," je 
m ir p°odaril Božo Iglič. 
edi (iov nadaljevanju poročila o delu je

Sedanji sekretar očrtal še nekatere

značilnosti dela. Sprejeli so 4 nove 
člane, evidentirali pa še vrsto kandida
tov. Precej pozornosti so komunisti 
namenili tudi prizadevanjem za 
osamosvojitev prodajne temeljne orga
nizacije, podprli so stabilizacijska 
prizadevanja, člani pa so tudi skrbeli 
za podmžbljanje splošnega ljudskega 
odpora in družbene samozaščite.

Člani 00 ZKS TOZD Prodaja so 
izvolili novo vodstvo: novi sekretar je 
dolgoletni družbenopolitični aktivist, 
predsednik delavskega sveta DO Ši
roka potrošnja Albin Pahor, namest
nik Boris Rozin, delo evidentičarja pa 
so poverili Mariji Rebernik.

Fleischman

i\oi'
ovj1
isto'

bil«
-dnj«

pričele že lani. Ena izmed pobud za 
organiziranje osnovne organizacije je 
prišla s strani občinskega komiteja 
ZSMS občine Ljubljana Moste-Polje, 
največ pa so prispevali k oživljenemu 
delovanju mladinske organizacije 
tamkajšnji komunisti.

Potrebe po drugačnem delu so bile 
na dlani pa tudi pripravljenost mladin
cev samih je bila zadostna, da so 
konec januarja pripravili ustanovni 
sestanek. Konferenca je bila zelo 
dobro obiskana tako, da so z večino 
glasov in s podporo ostalih DPO 
TOZD Prodaja ustanovili 00 ZSMS.

Na ustanovni konferenci so sprejeli 
tudi dobro začrtan polletni program 
dela. Osnova njihovega dela bo vklju
čevanje v vse samoupravne tokove, od 
stabilizacijskih prizadevanj do razprav 
o srednjeročnih planih pa še vrsta 
drugih dejavnosti. Ena izmed teh je 
športna; načrtujejo različna srečanja 
na občinski in Iskrini ravni, mladinci 
bodo organizirano kegljali, njihova 
00 je član trim lige občine Moste- 
Polje itd.

Seveda pa program vsebuje še vrsto 
drugih aktivnosti, med drugim stalno 
sodelovanje z občinsko konferenco 
ZSMS, formirali bodo različne komi
sije, pripravili bodo proslavo ob dnevu 
žena, pripravljajo pa še ustni časopis z 
delovnim naslovom „Stabilizacija v 
TOZD". Odločili so se, da bodo v 
skladu s svojimi možnostmi organizi
rali izdajanje delegatskega informa
torja, na enem izmed problemskih 
sestankov pa nameravajo tudi obširne

je spregovoriti o stanovanjski proble
matiki mladih. Po proslavah 27. aprila 
in 1. maja se 9. maja nameravajo 
udeležiti pohoda po poteh okupirane 
Ljubljane. V mesecu mladosti bodo 
organizirali nogometni turnir, pripra
vili pa se bodo tudi na sprejem Titove 
štafete.

Ob vseh tehaktivnostih ne bodo 
pozabili na evidentiranje kandidatov 
za mladinske delovne akcije in člane 
občinske konference ZSMS. Njihov 
delovni načrt je zaenkrat sestavljen le 
do junija. „Takrat bomo videli, če je 
bilo naše delo pravilno usmerjeno, na 
osnovi izkušenj pa bomo lahko 
sprejeli tudi nadaljnje naloge. Naša 
mladinska organizacija je še premlada, 
da bi si lahko privoščili celoletni 
načrt," nam je v razgovoru pojasnil 
predsednik 00 Roman Bevc, vse
kakor pa bomo morali v tem obdobju 
več pozornosti nameniti vključevanju 
mladih v samoupravne organe, na 
področje torej, kjer smo bili do sedaj 
morda premalo prisotni.

„Ena izmed najpomembnejših 
nalog, ki bo od nas verjetno zahtevala 
največ truda pa bo povezati delovanje 
mladih iz Iskrine poslovne stavbe in 
nas v Skladiščih. Upam, da nam bo to 
uspelo bolje, kot doslej!"

Mladinci v Skladiščih so dobili vso 
podporo tudi z občinske strani, s tem 
pa seveda tudi obveznosti, kar je v 
pozdravnem govoru na ustanovni 
konferenci poudaril tudi predstavnik 
občinske konference ZSMS.

Fleischman

Roman Bevc.

440 dinarjev za stabilizirani usmernik 
z napajalno kretnico SUR—003, nekaj 
starih tisočakov pa še za antenski 
pribor, kabel itd. Skupaj okrog 3300 
dinarjev. Druga možnost je spreje
manje 4 programov na področju z

L od v°Ulne konference OOZK in TOZD Prodaja.

TOZD Antene, Vrhnika

Novi antenski sistem —
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Delavci Široke potrošnje so 
opravljanje trgovinske funkcije 
zaupati temeljni organizaciji 
Prodaja s sedežem v Iskrini 
poslovni stavbi v Ljubljani. 
Delo pa je razdeljeno na dve 
enoti — skladiščna dela sestav
ljajo prvo, druga enota pa so 
administrativni in vsi ostali 
posli okrog prodaje. Eden 
izmed vzrokov za nedelavnost

mladine v skladiščih je prostor
ska oddaljenost mladincev od 
baze. Skladiščni prostori Široke 
potrošnje so namreč v Javnih 
skladiščih, to pa je bila vse do 
nedavnega resna ovira za pove
zano delo mladih v centru 
Ljubljane in tistih iz Skladišč.

Priprave na samostojno organizacijo 
in delo mladih, ki so v skladiščih 
skoraj večinsko zastopani, so se

delovna organizacija elektrozveze

imo1:

Mekaj o TOZD Proizvodnja 
•tebanskih delov (Nadaljevanje s 4. strani)

ni- ^čnega, - —vvga pomena za postavitev
}■ osnov in razmerij v vseh delih

^ -JVnega procesa (Stegne, Tržaška, 
°rjul). Ti so namreč še vedno, *juu. n so namreč se veunu 

?“držali določene specifičnosti, pogo- 
fne z različno stopnjo opremljenostiiv
'namembnosti, 

o Menim, da bo temu potrebno 
Posvetiti posebno pozornost, ker se

* Mo srečevali z različnimi pogledi 
slavcev, ki izhajajo iz različnih delov 

Sf Gelov- ...ovnega procesa in tako v samo- 
Pravnih organih kot v družbeno- 

P°jitičnih organizacijah.
. ^osebna naloga, ki v tem obdobju

^ bila opravljena je preureditev 
ueleg ■ • • - '• --egatskega sistema, temelječega na 
'arih TOZD. To bomo morali oprede- 

na ravni DO in v sodelovanju z 
Minskimi vodstvi Šiška in Vič.

V prihodnje si bomo tudi prizade
li/ da odpravimo motnje v delovnih 

Pr°cesih, ki so v določeni meri 
Posledica stopnje iztrošenosti proizva- 

0 Mih sredstev. Prav tako moramo 
v urediti organizacijske koncepte, 

P«1 podrobneje definirati in z dopol-

proces odvijal po enotnem organizacij
skem konceptu.

Dosledno izvajanje poslovne, tehno
loške in delovne discipline pri izvaja
nju načrtovanih nalog mora prinesti 
tudi večjo izkoriščenost delovnega 
časa in racionalnejšo izkoriščenost 
strokovnih kadrov. Posebno skrb 
moramo posvetiti našim delovnim 
prostorom in vzdrževanju, ki ga 
moramo urediti bolj sistematično in 
prenesti večja vzdrževalna dela v čas 
dopustov.

Zavzemali se bomo tudi za stalno 
izboljševanje kvalitete naših izdelkov. 
Na vseh lokacijah moramo poenotiti 
način in kriterije kontrole, saj se vse 
prevečkrat dogaja, da moramo dolo
čene polizdelke popravljati, ali celo 
dati v izmet, kar seveda povzroča 
dokajšnjo materialno škodo in kasni- 
tev dobavnih rokov. Subjektivni dejav
niki bi lahko tu še precej koristnega 
doprinesli in bo zato v delo posamez
nih oddelkov in služb potrebno 
vgraditi več kreativnosti in produktiv
nosti pri reševanju tekočih problemov

V Tovarni anten in antenskega 
pribora na Vrhniki so razvili nov 
antenski sistem s specifičnimi lastno
stmi. Skupni imenovalec vsega, kar 
novost ločuje od dosedanjih antenskih 
ojačevalnikov, filtrov, kretnic itd. bi 
lahko opisali predvsem z besedami 
„približanje kupcu". Osnovna pre
dnost novega (KOF) sistema v primer
javi s starim (Global) je v izredno 
preprosti montaži, ki omogoča 
uspešno namestitev vseh antenskih 
instalacij vsakemu, ki ima količkaj 
„hobi“ nagnjenj. Strokovnjak, kot 
pravijo v tovarni, skoraj ni več 
potreben. Seveda pa to niso edine 
prednosti - „drobovje“ novih ojače
valnikov, kretnic in filtrov je izdelano 
v zelo kvalitetni hibridni tehniki, ki 
zagotavlja zanesljivo in dolgotrajno in 
kar je najpomembnejše — kvalitetno 
delovanje.

Novi antenski sistem omogoča 
sprejem več programov (največ 6) in 
je sestavljen iz različnih možnosti. 
Ena izmed njih je kombinacija kretnic 
s filtri (oznaka KF 4 — 6, odvisno od 
števila programov). Ta je primerna za 
področja z boljšimi sprejemnimi 
pogoji, kjer ojačenja niso potrebna. 
Druga možnost, primerna zlasti za 
področja s slabšimi možnostmi spre
jema pa zajema kombinacijo kretnic, 
ojačevalnikov in filtrov z oznako KOF 
4—6, spet v odvisnosti od števila 
kanalov.

Za napajanje večjega števila TV 
sprejemnikov (do 20) in radijskih 
aparatov, ali za nadomestitev izgub v 
zelo dolgem kablu, so v tovarni razvili 
širokopasovna ojačevalnika v hibridni 
tehniki 3 — OP in — OP — S. 
Ojačevalniki posrebujejo za delovanje 
enosmerno napetost 24 V, za to pa so 
izdelali usmernik z napajalno kretnico 
SUR-033.

z~
TEHNIČNI PODATKI
Število vhodov 
KOF-4 
KOF-6
maksimalno dušenje filtrov 
min. ojačanje ojačevalnikov 
maks. vhodni nivo signalov za ojačevalnike 
šumno število 
pasovna širina
— kanal 10 MHz
— skupina kanalov po normah za področje
vhodna — izhodna impedanca 75 ohm
poraba toka 7-10 mA pri 24V
možnost pritrditve na drog do premera 53 mm ali na leseno strešno konstrukcijo.

4
6

1,5 dB 
10 dB 

65dB/uV 
4 kTo

Širokopasovni antenski ojačevalnik 3-OP:
ojačanje
maks. vhodni nivo signala 
šumno število 
frekvenčno območje 
vhodno-izhodna impedanca 
poraba toka

27 dB 
70 dB/uV 

3,5 KTo
40-860 MHz (kanali 2-68) 

75 ohm 
70 mA pri 24 V

Skupinski širokopasovni antenski ojačevalnik 3-OP-S:
ojačanje
maks. vhodni nivo signala 
šumno število 
frekvenčno območje 
vhodno-izhodna impedanca 
poraba toka

26 dB 
86 db/uV 

9 KTo
40-860 MHz (kanali 2-69) 

75 -ohm 
115 mA pri 24V

sko dobo celotnega sistema. Signale, 
ki zadoščajo za dobro sliko ne 
ojačujemo, pač pa je to potrebno, če 
je slika snežena. Antene nato pove
žemo z ustreznimi vhodi na KOF—4 
ali KOF-6 (odvisno ■ od izbranega 
sistema, oz. števila kanalov), izhod pa 
povežemo s TV sprejemnikom prek 
usmernika s kretnico SUR—002 ali 
SUR—003.

Za antenski sistem, ki je namenjen 
napajanju do 20 TV ali radijskih 
sprejemnikov pa še vedno priporo
čajo, da delo opravi strokovnjak.

[^Vanjem organizacijskih funkcij v delovnem procesu." 
spolniti tako, da se bo proizvodni Boris Čerin

I

^r<ine Trebižan pri centriranju primežev.

Že v uvodu smo omenili, da je 
montaža novega antenskega sistema v 
primerjavi z ostalimi preprosta, zato 
navajamo samo nekaj osnovnih napot
kov. Pot se prične vsekakor z 
nakupom v trgovini. Najpametneje je, 
če kupujemo v bližini svojega doma, 
saj so antene in ves pribor prilagojeni 
sprejemnim področjem, ki pa se v 
Jugoslaviji med seboj seveda zelo 
razlikujejo.

Montaža pa se prične z antenami. 
Strokovnjaki v tovarni svetujejo, da 
anteno obrnemo proti oddajniku in si 
pomagamo s prenosnim TV sprejemni
kom na podstrešju, ali kar s tistim, ki 
je v stanovanju. Anteno naravnamo 
tako, da je slika kar najboljša, 
postopek pa seveda ponovimo za vsak 
kanal posebej. Jasno je, da je potreb
no imeti za vsak kanal svojo anteno. 
Po pritrditvi anten na drog namestimo 
še kretnico, ojačevalnike in filtre, če 
je le mogoče na podstrešju — s tem 
namreč občutno podaljšamo življenj-

Za najdražjo možnost (za ljubljan
sko sprejemno področje s slabšimi 
sprejemnimi pogoji) za sprejem 6 
kanalov je potrebno 1250 dinarjev za 
kretnico, ojačevalnik in filtre KOF-6, 
približno 1500 dinarjev za antene,

dobrim sprejemom. Za kretnice in 
filtre je potrebno odšteti 450 dinarjev, 
750 dinarjev za tri antene (zaradi 
možnosti paralelnega povezovanja 4 
antene niso potrebne), še nekaj pa za 
pribor (antenski kabel, drog itd.) Manj 
kot 1500 dinarjev za vse skupaj torej.

V stavbah z več antenskimi priklju
čki (do 5) pa je najprimernejši 
širokopasovni ojačevalnik 3—OP (830 
dinarjev) in razdelilci za vsak priklju
ček posebej (po 90 dinarjev).

Novi antenski sistem torej obeta 
precej zabave, tako po stroškovni plati 
kot po kvalitetnih rezultatih tistim, ki 
radi čimveč naredijo sami. Novi 
antenski sistem zaenkrat še ni v 
prodaji, vendar pa v tovarni obljublja
jo, da bodo trgovine kmalu dobile 
prve pošiljke. Fleischman

Posnetek kaže smučarsko ekipo iz TOZD Tovarne gospodinjskih aparatov, ki je 
letos zmagala na prvenstvu Široke potrošnje.
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INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO, LJUBLJANA

0 avtomatizaciji industrijskih 
procesov

Obstoječi proizvodni program de
lovne organizacije Iskra-Abtomatika 
zajema tudi avtomatizacijo v industri
ji, ki se kot dejavnost deli na 
avtomatizacijo strojev in avtomatiza
cijo tehnoloških procesov. Medtem ko 
v prvo sodi oprema za obdelovalne, 
preoblikovalne stroje in stroje za 
brizganje, druga pokvira potrebe 
ostalih industrijskih področij.

Glede na razvoj področja je v 
Avtomatiki in na splošno dejavnost 
industrijskih procesov, katere nosilni 
program predstavlja avtomatizacija 
tehnoloških procesov, še brez dolgo
letne tradicije. Močneje se je uveljavila 
šele v zadnjih treh letih. Po vseh 
analizah sodeč, bo odločilno za njen 
nadaljnji razvoj, oz. razširitev napre
dek lastnih razvojnih in projektivne 
dejavnosti, obvladovanje zahtevnejše 
tehnologije v proizvodnji in izkušnje, 
za kar Avtomatika vsekakor ima 
pogoje.

Po drugi strani pa njen razmah 
narekuje prispevek trga, oz. njegove 
potrebe po avtomatizaciji najrazličnej
ših delovnih in proizvodnih procesov, 
usmerjene k nudenju zahtevnejših 
samostojnih naprav, do združevanja v 
kompleksne sisteme.

Za tako celovite ponudbe pa je 
nujno združevati notranje inovacijske 
dejavnosti v okviru delovne organiza
cije, manjkajoče pogoje in zahteve 
tega pa dopolniti z vključevanjem 
ostalih domačih in tujih možnih 
dobaviteljev.

Razvrstitev celotne dejavnosti avto
matizacije industrijskih procesov v 
blagovne skupine je prvi korak na poti 
do kompleksnih ponudb, ki pomenijo 
združitev vseh resursov, ki so usmerje
ni k določenim tehnološkim zahtevam 
industrije.

Pri tem smo celotno dejavnost 
razdelili v naprave za avtomatizacijo v 
industriji, ki zajemajo:

— naprave za merjenje dolžin in 
kotov

— naprave za reguliranje in krmilje
nje pogonov

— krmilne naprave za prosto pro
gramiranje

— naprave za nadzor in protokoU- 
ranje — jakotočne krmilne naprave

— naprave za zaščito strojev in 
merilno kontrolna oprema za delovna 
mesta ter sisteme za avtomatizacijo 
tehnoloških procesov, ki zajemajo:

— Sistemi za proizvodnjo betona
— sistemi za proizvodnjo asfalta
— sistemi za proizvodnjo močnih 

krmil
— sistemi za avtomatiziramo proiz

vodnjo kruha
— sistemi za galvanike in kemične 

procese
— ter sistemi za silose, mline, 

skladišča itd.
Dosedanji rezultati so pokazali, da 

smo bili predvsem uspešni pri pri 
napravah za merjenje dolžin kotov, 
tehtalnih naprav in pri regulaciji, pri 
sistemih pa pri betonu, asfaltu, 
galvanikah, kemičnih procesih in 
delno pri avtomatizaciji pekarn. Pri 
slednjih še dodatna informacija, da 
gradnja sistemov v naštetih skupinah 
prvenstveno sloni na intenzivni upora
bi tehtalno-doziranih naprav, regula
cijskih naprav, binarnih krmilnih in v 
manjši meri jakotočnih krmilnih 
napravah.

Če se še zadržimo pri avtomatizaciji 
industrijskih procesov in njenem 
mestu v srednjeročni usmeritvi, lahko 
ponovno potrdimo, da predstavlja 
avtomatizacija tehnoloških procesov 
njen nosilni program, saj pokriva 
60—70 % prodajne vrednosti, ostale 
podskupine pa predstavljajo prodajo 
standardnih naprav različnim indu
strijskim kupcem.

Gradnje sistemov za tehnološke 
procese do 1. 1982 sloni na intenzivni 
uporabi naprav iz skupine tehtanja, 
regulacij, merilnih in kontrolnih 
naprav, v obstoječi tehnični izvedbi z 
manjšimi dopolnitvami. V letih 
1983-85 pa naj bi obstoječe podsklo- 
pe že nadomestili z družinami novih 
izvedb, ki bi zadovoljevale potrebe 
združevanja v različne sisteme z 
možnostjo enostavne aplikacije v 
različnih tehnoloških procesih.

Nadgradnja standardnih podsklo- 
pov, kot tehnološko usmerjenih siste
mov pa bi glede na stanje proizvodnih 
zmogljivosti izvajali kot hardvvare

izvedbe za manj zahtevnejše procese. 
Za zahtevnejše procese je nujna 
uporaba softvvare rešitev sodobnih, 
prosto programiranih sistemov z 
možnostjo nadgradnje procesnih raču
nalnikov.

V uvodu smo pojasnili, da avto
matizacija industrijskih procesov 
zajema široka industrijska področja, v 
srednjeročni usmeritvi pa smo kot 
prednostno opredelili naslednja indu
strijska področja:

Gradbena industrija: kjer že danes 
pokrivamo velik delež jugoslovanskih 
potreb. Pri tem je zanimiv betonski 
program (avtomatske betonarne,1 to
varne betona), pri katerem pokrivamo 
cca 15 %, bomo pa ga v danem 
obdobju in glede na intenzivnost in

Pragersko, 7. 2. 1980 — V četrtek 
je bil na železniški postaji Pragersko 
izveden ogled plinskega gretja kretnic, 
napajanih iz kontejnerjev. Ogledu so 
prisostvovali predstavniki Iskra-Avto- 
matike, TOZD Sistemi in ŽG Ljublja
na ter P. C. Wagner kot nosilec 
projekta, predstavniki OBB iz Avstrij
ske železnice ter gosta iz ŽTP Zagreb 
Živko Kavšek in Vladimir Rožman.

Pri izvajanju montažnih del sta 
sodelovala tudi Podjetje za avtomati
zacijo prog in PUnarna iz Ljubljane.

Za omenjeni projekt za napajanje v 
kontejnerski izvedbi je bila po pred
hodnem posvetovanju izbrana postaja 
Pragersko, uvozna smer iz Maribora, 
ki obsega skupaj osem kretnic. Za te 
potrebe so vgradili kontejnerja z 
zmogljivostjo po 100 kg, kar predstav
lja približno potrebo 250 kg plina na 
kretnico za eno sezono. Temelj in 
žična ograja je projektirana za vgra
dnjo treh kontejnerjev tako, da se v 
primeru razširitve lahko po potrebi 
dogradi, oz. dopolni.

Kontejnerji so opremljeni s potreb
nimi armaturami kot so ventili, 
manometri, merilec navoja itd. Na 
vmesni steni so nameščene armature 
za priključitev. Izvedeni sta dve 
paralelni veji, dva regulatorja pritiska 
ter ročni ventih. V desni veji je 
vgrajen magnetni ventil. Ta razvod 
omogoča tako imenovano dvestopenj- 
sko vključevanje gretja kretnic, ki je 
realizirano tako, da se ob vklopu 
aktivira magnetni ventil, ki odpre vejo 
z večjim pritiskom. To v nadaljevanju 
zagotavlja:

— zanesljivejši vžig grelcev

Petek, 8. 2. 1980 — Izredno lepo vreme, 
dobra volja in številna udeležba so prispe
vali k dobri organizaciji in končnim 
rezultatom na zimskih športnih igrah 
Avtomatike, ko so člani kolektiva tekmo
vali v veleslalomu in tekih. To priložnost so 
izkoristili za izbirne tekme za udeležbo na 
zimskih športnih igrah SOZD Iskra.

Že ko smo v Prisanku razdeljevali štartne 
številke marsikdo ni mogel dočakati, da bo 
stopil na smuči in izkoristil prav vsak 
trenutek tega lepega dne. Nestrpnost se je 
pokazala tudi na štartu, ko so drug za 
drugim brzeli proti dolini. Dobro postavlje
na proga, sneg, ki ga še ni otopilo izredno 
toplo sonce in vzkliki tistih, ki so ob progi 
navijali, je marsikoga ..potegnilo" daleč čez 
cilj. Pri tem ni manjkalo vzklikov: ..Poglej 
ga, še na smučanju se ne more ustaviti!"

Komaj so dobro zaključili tisti na 
strmini, že so odhiteli na pot tekači. 
Čeprav so dosti poprej že začeli mazati 
smuči, jim je močno sonce kar malo 
zagodlo. Vendar dobre volje ni zmanjkalo, 
še potem ne, ko so bila v prostorih hotela 
Prisank podeljena priznanja oziroma ko
lajne najboljšim.

Rezultati
Veleslalom — Ženski C razred: 1.) Štancer 
(Trž) 34,13, 2.) Kukovič IDS 1) 45,77,3.) 
Kogoj 51,81, 4.) Dobnikar (obe Trženje) 
1:03,94, 5.) Drosnik 1:06,81, 6.) Jančar; 
Žensk B razred: 1.) Artač (Napaj.) 38,69, 
2.) Freyer (Sist.) 38,88, 3.) Švare (DS 1) 
41,63, 4,) Lenarčič (Sist.) 43,53, 5.) 
Cenčič—Črnač 43,54, 6.) Mrak (obe
Razv.), 7.) Šket, 8.) Škrlec, 9.) Bevc, 10.) 
Čož, 11.) Bric, 12.) Kosič, 13.) Japelj, 14.) 
Valič, 15.) Malec, 16.) Zadravec, 17.) Škof; 
ženski A razred: 1.) Turk (Napaj.) 38,07, 
2.) Oberčkal (Nap.) 38,26, 3.) Ivič (Mak.) 
38,39, 4.) Balažič (Trž.) 42,99, 5.) 
Miholjevič (DS 1) 45,00, 6.) Gantar, 7.) 
Baša, 8.) Munda, 9.) Kališčar, 10.) Ivanc, 
11.) Mahkovec, 12.) Žagar, 13.) Gorjup, 
14.) Bajc; moški F razred: 1.) Matjašič 
(Razv.) 31.83, 2.) Ilija (Trž.) 33,74, 3.) 
Bezek 34,33, 4.) Munda, (oba Sist.), 35,56, 
5.) Lužar (Napaj.) 37,87, 6.) Aleš, 7.) 
Novak, 8.) Lazar, 9.) Kalan, 10.) Korunov- 
ski, 11.) Dovč, 12.) Skoko; moški E razred: 
1.) Fink (Napaj.) 34,29, 2.) Zaplotnik (DS 
2) 35,97, 3.) Krmelj (SVN) 37,54, 4.)

stanje tehnično proizvodnih možnosti 
lahko povečali na cca 60-80 %;

Živilska industrija;
— program avtomatizacije tovarn 

močnih krmil
— program avtomatizacije pekarn, 

škrobam, delno silosni progam;
Kemična industrija:
— program avtomatizacije tehno

loških procesov za proizvodnjo teko
čih in sipkih materialov

— program avtomatizacije elektro
kemičnih procesov in galvanizacij.

Za druga industrijska področja pa 
bomo končnim interesentom nudih 
predvsem naprave za avtomatizacijo v 
industriji po programu serijskega 
značaja.

Toliko okvirno. V naslednjih števil
kah glasila pa bomo podrobneje 
predstavili posamezne blagovne skupi
ne, njihov razvoj, proizvodnjo in 
aplikacijo na konkretnih objetih na 
domačem trgu. -

— hitro povečanje temperature na 
grelnih ceveh.

Po določenem času se magnetni 
ventil zapre, s čimer se vključi 
vzdrževalna stopnja pritiska, ki zago
tavlja ustrezno temperaturo v grelnih 
ceveh. S tem je preprečeno tudi 
pregrevanje kretnic, ker pri tej stopnji 
kretnica ne doseže kritične tempera
ture (za pirmer, če se pozabi izključiti 
gretje kretnic). Cevovodi so izvedeni s 
plastničnimi cevmi.

Daljinsko posluževanje v končni 
fazi, ko bodo zgrajene postajno-varno- 
stne naprave, bo izvedeno s pomočjo 
avtomatike, ki je integralni del napa
jalnega sistema in vgrajeno v centralni 
postavljalnici. Začasno je daljinsko 
krmiljenje izvedeno s posebno avto
matiko, ki je nameščena v postojanki 
II in sicer se celotna naprava vključi s 
pritiskom na vklopno tipko. Ko se 
grelci vžgejo in ko je dosežena v ceveh 
ustrezna temperatura, sklenejo termo- 
elementi svoje kontakte ter se prižge 
na avtomatiki za daljinski vklop 
kontrolna lučka, ki prikazuje pravil
nost delovanja celotne skupine kre
tnic. Ob izpadu katerega koli grelca, 
lučka ugasne. Ostali grelci obratujejo 
normalno.

To je bilo le nekaj tehničnih 
podatkov, v bistvu pa gre za sklop 
naprav v sistemu avtomatizacije želez
niškega prometa, ki bo s svojim 
delovanjem pripomogel k še večji 
varnosti in nemotenemu poteku želez
niškega prometa tudi v zelo slabih 
vremenskih pogojih, ko temperatura 
zdrsne globoko pod ničlo.

Š.D.

Petkovšek (Sist.) 38,16, 5.) Kalan (SVN) 
39,64, 6.) Čaželj, 7.) Pečavar, 8.) Močnik, 
9.) Slepenjenko, 10.) Kušar, 11.) Dober, 
12.) Strle, 13.) Leskovšek; moški D razred:
I. ) Lušmic (Sist.) 31,70, 2.) Černe (DS 1) 
32,90, 3.) Podlesnik (Napr.) 33,12, 4.) 
Jeglič 35,73, 5.) Škof (oba DS 1) 38,07, 6.) 
Jeromen, 7.) Kladnik, 8.) Fajdiga, 10.) 
Kumer, 10.) Štemberger, 11.) Šmid, 12.) 
Korošec, 13.) Čarman, 14.) Kastelic, 15.) 
Kosorič, 16.) Malovrh, 17.) Novak, 18.) 
Vogrin, 19.) Rihar, 20.) Makse, 21.) Črnič; 
moški C razred; 1.) Kukovič 31,72, 2.) 
Prevc (oba Razv) 32.49,3.) Prepeluh (Trž.) 
32,70, 4.) Grunde (Sist.) 33,45, 5.) Krivic 
(Razv.) 33,87, 6.) Razinger, 7.) Zupan, 8.) 
Golob, 9.) Krušič, 10.) Krume, 11.) Paš, 
12.) Ravnikar, 13.) Šerjak, 14.) Jere, 15.) 
Bolta, 16.) Krpan, 17.) Marko, 18.) Dolenc, 
19.) Dolinar, 20.) Marušič, 21.) Ferjan, 
22.) Kunaver, 23.) Kančnik, 24.) Lah, 25.) 
Pipan, 26.) Epih, 27.) Bernot, 28.) Porenta,
29. ) Breznik, 30.) Gantar, 31.) Šinkovec, 
32.) Korenčan, 33.) Kavkler, 34.) Gulin, 
35.) Plestenjak, 36.) Dežman, 37.) Gostin
čar, 38.) Kovačevič, 39.) Manjšek, 40.) 
Gerl, 41.) Vovk, 42.) Brajdih, 44.) Petrač, 
45.) Bučan, 46.( Pustovrh, 47.) Srše, 48.) 
Mohorič, 49.) Mencinger, 50.) Kavčič, 51.) 
Kosič, 52.) Mlinar, 53.) Marc, 54.) 
Andrejka, 55.) Zorič, 56.) Girandon, 57.) 
Kranjec, 58.) Mali, odstopil Makuc; moški 
B razred: 1.) Udovč (DS 1) 29,13, 2.) 
Šparovec (Orod.) 32,61, 3.) Gajser (Mak.) 
32,66, 4.) Tomažič (Sist) 32,90, 5.) 
Karničar (SVN) 33,77, 6.) Adlešič, 7.) 
Erman, 8.) Novak, 9.) Pajenk, 10.) Lukač,
II. ) Dorič, 12.) Pavček, 13.) Opeka, 14.) 
Bohinc, 15.) Vrstovšek, 16.) Levar, 17.) 
Kenda, 18.) M. Novak, 19.) Lončar, 20.) 
Selos, 21.) Turnher, 22.) Vrhovec, 23.) G. 
Mencinger, 24.) Grgič, 25.) Popovič, 26.) 
Škerl, 27.) Ružič, 28.) Recelj, 29.) Ogrin,
30. ) Bizjak, 31.) Čepon, 32.) Mašič, 33.) 
Jeločnik, 34.) Tišler, 35.) TrtniK, 36.) 
Stremljan, 37.) Tršar, 38.) Vodemir, 39.) 
Kump, 40.) Jemec, 41.) Sever, 42.) Zajc, 
43.) Juvan, 44.) Kozjek, 45.) Dobrota, 46.) 
Debevc, 47.) Pungarčič, 48.) Iskra, 49.) 
Maier, 50.) Cilenšek, 51.) Ažman, 52.) 
Koprivšek, 53.) Repše, 54.) Dolinar, 55.) 
Verčnik, 56. Nosan, 57.) Ivanc, 58.) 
Sprunk, 59.) Skledar, 60.) Delo, 61.) 
Krušič, 62.) Musulin, 63.) Kravpner, 64.)

Plinsko gretje kretnic

AVTOMATIKA TEKMOVALA V KRANJSKI GORI

INDUSTRIJA AVTOELEKTRICNIH IZDELKOV

Obsežen program sindikata 
in stabilizacijski ukrepi

l
li

Že v prejšnji številki našega glasila smo na kratko poročali o poteku 
15. seje konference osnovnih organizacij sindikata, ki je bila prejšnji 
ponedeljek v novogoriški Iskri — Avtoelektriki. Predsednik konference 
Zmago Lasič je med drugim podal zbranim delegatom v obravnavo 
predlog programa za letošnje leto, kije dokaj zajeten, vsebuje pa vsa tista 
področja dela, ki so nujno potrebna za delovanje te množične politične 
organizacije.

Osnovni element za dolgoročno 
uveljavljanje socialističnih družbeno
ekonomskih odnosov je dosledno 
uveljavljanje, sistema samoupravnega 
planiranja. Prav zato si bo sindikat še 
posebno prizadeval, da bo v vseh 
sredinah naredil analizo izpolnjevanja 
programa priprave in sprejema plan
skih dokumentov za obdobje 1981 — 
1985 ter na osnovi analiz organiziral 
splošne razprave med delavci in 
zahteval politično odgovornost vseh, 
ki ne bodo dosledno izpolnjevati 
sprejetih programov.

Stremeti bodo za čimprejšen spre
jem in dosledno izvajanje sprememb 
samoupravnega sporazuma o dohod
kovnih odnosih. Nadaljevati bodo s 
povečanjem vpliva in odgovornosti 
delavcev za gospodarjenje s sredstvi 
družbene reprodukcije in tudi z 
doslednim izvajanjem naloge obravnav 
zaključnih ih periodničnih računov.

Prizadevati si bodo izpeljavo aktiv
nosti v zvezi z uvedbo sistema delitve 
dohodka, ki ga enotno uvajamo v 
celotni SOZD. Se nadalje bodo izvajali 
aktivnosti s področja povezovanja v 
okviru reprodukcijskega procesa 
proizvajalcev avtomobilske industrije, 
ki mora vključevati vse udeležence v 
procesu. Osnovna usmeritev na tem 
področju v tem letu bo urejanje 
odnosov med to DO in finalisti v 
smislu pravičnejše delitve ustvarjenega 
dohodka. Dosledno bodo spremljati 
kadrovsko politiko in izobraževanje, 
največjo pozornost pa bodo posvetiti 
samoupravnemu in družbenopoliti
čnemu izobraževanju delavcev.

Na področju ljudske obrambe in 
družbene samozaščite bodo stalno 
spremljati in seznanjali zaposlene o 
konceptu in planih LO in DSZ. Še 
nadalje bodo v sindikatu posvečati 
posebno skrb rekreaciji in oddihu 
delavcev na osnovi združevanja sred
stev na ravni delovne organizacije.

Sindikat bo deloval tudi v smeri 
pospeševanja reševanja stanovanjske 
problematike delavcev z lastnim sovla
ganjem,predvsem pabo dajal poudarek 
usmerjeni gradnji. Še naprej pa bodo 
stremeti za sodelovanje s sindikalnimi 
predstavniki finalisti ter z ostalimi 
sindikalnimi delavci v občini in v 
SOZD. S takimi sodelovanji se bodo 
posebej prizadevati za uresničevanje 
sprejetih samoupravnih sporazumov o 
poslovnem sodelovanju ter pospeše
nemu uvajanju dohodkovnih odnosov.

Glavni diretkor Jože Eržen je nato 
pojasnil nekatera stališča, vezana na 
delo sindikata v zvezi z izvajanjem 
stabilizacijskih ukrepov v TOZD ih 
DO. Poudaril je, da je osrednje 
vprašanje družbenih tokov in gospo
darstva povečanje učinkovitosti go
spodarjenja z družbenimi sredstvi. Da 
bi to dosegli, je treba zagotoviti 
povečanje za organizacijo procesa 
proizvodnje ter izkoristiti vse možno
sti za ustvarjanje večjega dohodka.

V zvezi s tem so tu predvideni 
naslednji ukrepi: pospešeno izvajanje 
prestrukturiranja proizvodnje na tiste 
artikle, ki prinašajo večji dohodek, s 
pomočjo inovacij in drugih ukrepov; 
boljšo izrabo delovnega časa z ustrez
nejšim planiranjem, disciplino in 
drugimi ukrepi v procesu proizvodnje; 
najostrejši ukrepi na področju racio
nalne porabe sredstev, ki jih potrebu
jemo za dosego ciljev v proizvodnji in 
pri dohodku.

S plani in programi bo potrebno 
zagotoviti tako delitev ustvarjenega 
dohodka, ki bo zasledoval cilje pove
čanja sredstev za razširitev materialne 
osnove dela in omogočil še boljše 
rezultate na tistih aktivnostih, ki smo 
jih zgoraj omenili.

V planih in ukrepih za leto 1980 je 
treba posvetiti vso pozornost uvelja
vitvi stališč in ukrepov za izboljšanje 
stanja deviznega bilanciranja. Zato bo 
posvečena vsa pozornost izvršitvi 
plana izvoza in vseh ukrepov na tem 
področju ter zmanjšanju, oz. nadome
stitvi uvoza z rešitvami na domačem 
tržišču, tako za surovine in repro- 
material, kot tudi za režijsko porabo.

Do skrajne mere bo potrebno 
omejiti realizacijo investicijskih po
treb TOZD in DO zlasti tistih, ki niso 
neobhodne za realizacijo srednjeroč
nih programskih zasnov. Tudi pro
gram splošnega varčevanja
pri vseh vrstah stroškov bo potrebno 
izvajati, zlasti velja to za potne 
stroške, reprezentanco, pogodbene in 
avtorske stroške itd.

Prav sindikalna organizacija bo 
odigrala vidno vlogo v pripravi in 
izvedbi javne razprave za sprejem 
dogovora o uresničevanju srednje
ročnega plana v letu 1980 in tako 
prispevala svoj delež k realizaciji 
programa stabilizacije in nato seveda 
vseh aktivnosti s pomočjo katerih bi 
zagotovili mobilizacijo slehernega 
zaposlenegavrealizacijiprograma. M. R-
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Petrovčič, 65.) I. Golob, 66.) Papič, 67.) B. 
Oberčkal, 68.) Preskar, 69.) Rifelj, 70.) 
Borkovič, 71.) Horvat; moški A razred: 1.) 
Slane 30,53, 2.) Ilc (Napaj.) 31,70, 3.) 
Kržišnik (Sest. d.) 32,23, 4.) Zupan (Sist.) 
32,28, 5.) Jereb (SVN) 34,01,6.) S. Grulja, 
7.) Burjak, 8.) Sevšek, 9.) Cesar, 10.) 
Kikelj, 11.) Bogovič, 12.) Samovšek, 13.) 
Vrhove, 14.) Zabret, 15.) Tomšič, 16.) I. 
Gruljan, 17.) Lozej, Vrhove, 14.) Zabret, 
15. Tomšič, 16.) J. Gruljan, 17. Lozej 18.) 
Marinko, 19.) Burkeljca, 20.) Jerat, 21.) 
Goričar, 22.) Trček, 23.) Korelc, 24.) Leve, 
25.) Branko, 26.) Ivič, 27.) Petrušen, 28.) 
Miklič, 29.) Štebelj, 30.) Dernovšek, 31.) 
D. Ilič, 32.) Zemljič, 33.) Šerko, 34.) 
Horvat, 35.) Otrin, 36.) Podgornik, 37.) 
Špende, 38.) Moškrič, 39.) Pišek, 40.)

Keršmanc, 41.) Tavželj, 42.) Šorn, 43.) 
Juhart, 44.) Beškovnik, 45.) Hočevar, 46.) 
Mlakar; ekipna uvrstitev: 1.) Napajanja, 2.) 
Sistemi, 3.) Trženje.
Teki: Ženske B razred: 1.) Jančar
14:10,00; ženski A razred: 1.) Potnik 
16:06,00; moški B razred: 1.) Marn
17:05,00, 2.) Aleš (oba Sest. d.) 19:00,00, 
3.) Podlesnik (napr.) 19:59,00,4.) Dekleva 
(Orod.) 22:00,00, 5.) Matjašič (Razv.) 
22:10,00, 6.) Lazar (SVN); moški A 
razred: 1.) Bernik (sest. d.) 19:00,00, 2.) 
Šparovec (Orod.) 21:42,00, 3.) Kuhar (DS 
1) 24:35,00, 4.) Tomažič (Sist.) 25:17,00, 
5.) Kremžar (Sest. d.) 28:58,00, 6.) 
Erjavec, 7.)Zakotnik, 8.) Strniša, 9.) Ciuha, 
10.) Kreme; ekipna uvrstitev: 1.) Napajalne 
naprave, 2.) Sistemi, 3.) Trženje. —š. D,—

ISKRA COMMERCE LJUBLJANA TOZD SERVIS objavlja prosta dela in vabi k 
sodelovanju
za potrebe servisnega obrata v Ljubljani

ELEKTROTEHNIKA, za popravljanje univerzalnih instrumentov razreda 1,5
predelava instrumentov po navodilih in risanje skal
POGOJI:
— končana Tehniška elektro šola, šibki tok
— 2 leti ustreznih delovnih izkušenj v stroki '

ELEKTROTEHNIKA, za popravljanje HI-FI sprejemnikov in magnetofonov,
radiokasetofonov in avtoradiov
POGOJI:
— končana tehniška elektro šola, šibki tok
— 3 leta ustreznih delovnih izkušenj v stroki

za potrebe servisne delavnice v Mariboru

ELEKTRO MEHANIKA, za popravljanje velikih gospodinjskih aparatov

— končana poklicna šola, elektro mehanik
— 1 leto ustreznih delovnih izkušenj v stroki
— opravljen vozniški izpit B kategorije

ELEKTRO MEHANIKA, za vodenje poslovanja skladišča 
POGOJI:
— končana poklicna šola elektro smeri ali šola za blagovni promet
— 2 leti ustreznih delovnih-4zkušenj v stroki
— zaželeno poznavanje asortimana

Kandidati naj vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo v roku 8 dni po 
objavi na naslov: ISKRA COMMERCE KADROVSKA SLUŽBA LJUBLJANA 
Topniška 58.
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V t^ČASTITEV PREŠERNOVEGA DNE

Uspešna razstava Iskrinih 
likovnikov
p Komisija za kulturo pri SK DO 
pkktromehanike Kranj je v počastitev 
Vernovega dne pripravila razstavo 

sllkarskih del likovnikov Iskre. Otvori- 
ev razstave je bila na naš kulturni 
Paznik v avli ATC na Laborah ob 
sodelovanju moškega pevskega zbora 
skra in recitatorske skupine naše 
klovne organizacije. Miro Zelnik je 
na kratko orisal težko pot vzpona 
Našega velikega Prešerna, ki je v tedaj 
Pudranem ljudskem jeziku zasužnje- 
!}ega naroda izrazil najlepša človekova 
CUstva in napredne misli v umetniško 
najpopolnejših oblikah. Povsem 
0samljen je vztrajal in kljuboval 
nasprotnim silam ter ustvarjal najdra- 
^cenejši del naše kulturne dediščine.
^ Prešernom se v bistvu pri Slovencih 
^čenja nova sodobna književnost, v 
kateri se poleg literarno umetniških 
kvalitet neopazno globoko prepletata 
c*°vekova prebujenost in družbena 
dvest.

Dr. Cene Avguštin je nato strokov- 
no ocenil razstavljena dela ene najbolj 
0betavnih in uspešnih likovnih skupin 
Pri nas — Društva likovnikov Iskra:

„Člani “društva so v preteklem letu 
''neto delovali, tako na shkarskem, 
k°t na kiparskem ustvarjalnem po
bočju. Tako je kipar Janez Vovk 
'Zrezljal iz lesa kip Bedanca — znano 
nguro Vandotove povesti Kekec nad 
hotnim breznom. Janez Vovk se 
Namreč vse bolj uveljavlja kot reahsti- 
bni obhkovalec junakov iz ljudskih 
Povesti.

Tudi Jože Volarič je mojster v 
uPodabljanju ljudskih Ukov v okviru 
Najrazličnejših tragičnih in še posebej 
komičnih epizod. Vedno uspešneje 
°blikuje trdo in kljubujoče kiparsko 
gradivo — jeklo, v zadnjem času pa 
Prehaja tudi na področje reliefnega 
kiparstva.

V akvarelih Martina Goričanca 
odseva kar zavidljiva stopnja razpolo
ženjske resničnosti. V njegovih novej
ših delih pa se izražata dve smeri — 
realizem in impresionizem, ki temelji- 
ta predvsem na optičnem zaznavanju 
vidnega sveta.

Mladena Radojčiča karakterizira 
balističen pogled na svet. Trdna 
skeletna gradnja kompozicije se naj
bolj nazorno uveljavlja v njegovih 
arhitekturah pokrajin, kot sta npr. 
Titov trg v Kranju, ali Tromostovje v 
Ljubljani.

Nenavaden vzpon v reaUstičnem 
obvladovanju vidnega sveta je dosegla 
”ida Štemberger, predvsem v razsta-

SLOVENSKE ZALOŽBE V LETU 80

Več kot 200 novih knjig Mladinske knjige

Dr. France Prešeren: Perorisba Marti
na Goričanca. x

pomembna dejavnika v njegovih likov
nih prizadevanjih. Morda so njegovi 
simboli sem in tja nekoliko močno 
oprti na svoje reahstično izhodišče in 
tako za stopnjo preveč izraziti v svoji 
likovni povezanosti. Toda dobro 
vemo, da so taki odstopi običajni 
pojavi pri Ukovnih transplantacijah te 
vrste in, da bodo minili ob zorenju že 
danes vidne in tudi drugim opazne 
kvahtete Jalovčeve grafične mish.

Franc Guček — Avlin je izrazit 
kolorist in figuralik. S poudarjeno

Glavni urednik založbe Mladinska knjiga 
Borut Ingolič nam je že na začetku našega 
pogovora o letošnjem programu Mladinske 
knjige povedal, da bodo 1980. leta izdali 
več kot 200 novih knjig, s ponatisi vred pa 
bo znašala njihova letošnja bera 250 naslo
vov, ki bodo izšli v kar petdesetih njihovih 
zbirkah.

Od omenjenih novitet jih je sto ali 
polovica namenjena otrokom in mladini. 
Če pa pogledamo razmerja v tem, zares 
impozantnem programu, vidimo, da 
zajema leposlovje s prevodi za odrasle kakih 
30 % programa, pesniških del je 10 %, prav 
tako 10 % programa so učbeniki in priroč
niki, medtem ko kar 60 % letošnjega pro
grama sloni na originalnih slovenskih delih.

Ob podrobnejšem pregledu letošnjega 
programa pričnimo pri najmlajših, oz. 
njihovi zbirki Najdihojca. Prav najmlajšim 
je namenjena serija Leporello, v kateri 
najdemo samo slikanice, brez besedila, 
oziroma je besedilo podrejeno sliki. Tu je 
Lokomotiva z ilustracijami Marije Lucije 
Stupice in verzi Daneta Zajca, dalje Konji
ček (ilustracije Jelke Reichmanove) in 
Mucka z ilustracijami iste slikarke. V seriji 
Knjižice zbirke Najdihojca pa najdemo tudi 
besedilo, ki pa je vseeno še vedno podre
jeno sliki. V njej so Uganke (pripravila 
Alenka Bizjak, ilustrirala Marička Koren), 
ljudska pesem Moja koklja, špiklja, špoklja 
z ilustracijami Jelke Reichmanove in Sne
guljčica Otona Župančiča z ilustracijami 
Marjetke Cvetko.

Pobarvano prepogljivko je narisal Ma
rijan Manček.

Potem je tu že znana in priljubljena

llllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllly||lllllllllllllllllllllulll,

Jekleni kipci Jožeta Volariča in Bedanec Janeza Vovka.

obarvanostjo in razgibanostjo figur 
želi avtor nadomestiti skladje njihovih 
anatomskih oblik.

Anton Šimenc išče svoj slikarski 
izraz v oljnatih podobah in široki 
potezi čopiča ter nič manj v uporabi 
enotno toniranih barvnih ploskev.

Zlata Volarič je po svojem otroš
kem slikarstvu in svobodnem likov-

ZAHVALA
Ob izgubi mojega dragega očeta

JOŽETA REŽEKA
se iskreno zahvaljujem vsem sodelavkam na 
žičnih oblikah ATC za podarjeni venec, 
izrečeno sožalje ter spremstvo na njegovi 
zadnji poti Žalujoča hčerka Marica.’

Bradeško z družino.

ZAHVALA 
ob izgubi drage mame
MARIJE HAFNER

se zahvaljujem sodelavkam in sodelavcem 
Iskre Elektromehanike — Organizacijsko 
področje za podarjeni venec, izraze sožalja 
in spremstvo na njeni zadnji poti

Breda Hafner.

zbirka Čebelica, v kateri bo izšlo deset 
knjig. V tej zbirki slikanic bodo dobili 
najmlajši možnost, da se seznanijo.z moder
nimi, klasičnimi in ljudskimi pravljicami. 
Tu je najprej izbor ljudskih pravljic v pri
redbi Kristine Brenkove Zlata ribica z ilu
stracijami Ančke Gošnik—Godec, dalje 
pripovedi o partizanih pod naslovom 
Mamica, saj bom pridna, ki so jih napisali 
Josip Ribičič, Ferdo Godina, Karel Grabelj- 
šek, Kristina Brenkova in Vida Brest, ilu
striral pa 've Seljak—Čopič. Dalje je tu 
Mojca Lizunka Venceslava VVinklerja (ilu
stracije Marjetka Cvetko), pesmice Kajetana 
Koviča Križemkraži (ilustracije Jelke 
Reichman), Marjanka vseznalka Branke 
Jurca (ilustracije Jelke Godec), Cvetka 
sedemcvetka Valentine Katajeva (ilustracije 
Matjaž Scmidt), Mačji kašelj in živali Gvida 
Tartalje (ilustracije Božo Kos), Tiček 
Matiček Mire Miheličeve (ilustracije Ma
rjanca Jemec—Božič), ruska ljudska pravlji
ca Zajčkova hišica (ilustracija Kamila Vol- 
čanšek) in slovenske ljudske pravljice v 
izboru Kristine Brenkove pod naslovom 
Zakaj teče pes za zajcem (ilustracije Ančka 
Gošnik—Godec).

V zbirki Mala slikanica bodo na voljo 
štiri in sicer slovanska ljudska pesem v pri
redbi Mileta Klopčiča Medvedja svatba z 
ilustracijami Maričke Koren, ruska ljudska 
pravljica Volk in sedem kozličkov z ilustra
cijami Ančke Gošnik-Godec, rezijanska 
pravljica Lisičja šola z ilustracijami Zdenke 
Golob-Borčič in slikanica Eda Deržaja Za 
vesele in žalostne čase.

Značilno za zbirko Velike slikanice pa 
so zgodbe v slikah tako sodobnih pisateljev 
kot ljudskih pravljic. Letos bo izšlo sedem 
velikih slikanic in sicer: Prežihov Voranc 
Levi Devžej (ilustracije Jelke Reichman), 
slovenska ljudska pravljica Janček—Ježek 
(ilustracije Ančke Gošnik—Godec), brata 
Grimm Kralj Drozgobrad (ilustracije 
Kamile Volčanšek), Branka Jurca Žrebiček 
brez potnega lista (ilustracije Milan Bizovi
čar), Svetlana Makarovič Škrat v galeriji 
(ilustracije Kostje Gatnik) Grigor Vitez 
Zrcalce (ilustracije Marjan Manček) in 
Gregor Strniša Potovanje z bršljanom. Ob 
tej zbirki je treba posebej opozoriti na delo 
Svetlane Makarovič, ki na dovolj humoristi
čen način navaja mlade, kako naj gledajo 
slike v galeriji.

Prvemu in drugemu razredu osnovne 
šole je namenjena zbirka Deteljica, v kateri 
pa je besedilo že enakovredno sliki. V tej 
zbirki bodo izšle tri knjige in sicer: Bogo
mir Magajna Brkonja Čeljustnik (ilustracije 
Štefan Planinc), Slavko Pregl Juha cviluha 
(ilustracije Božo Kos) in Berta Golob 
Drobne zgodbe (ilustracije Matjaž Scmidt).

Predvsem branju v osnovnih šolah je 
namenjena Cicibanova knjižnica, v kateri 
bo izšlo osem knjig in sicer: Eleanor 
Farjeon Moja mala knjižnica (ilustracije 
Štefan Planinc), pesmi Nika Grafenauerja 
Nebotičniki, sedite! (ilustracije Matjaž 
Schmidt), izbor pesmi in proze Otona 
Župančiča Pomladna ladja (izbor Janez 
Mušič, ilustracije Marjanca Jemec—Božič), 
Eduard Petiška Stare grške bajke (ilustracije 
Vaclav Fiala), Cvetko Zagorski Povest o 
dveh starih, ampak brez psa ne bi bilo nič 
(ilustracije Milan Bizovičar), Branko 
Hofman Ringo star. (ilustracije Bine Ro
gelj), Puškinove Pravljice v prevodu Otona 
Zupančiča in Mileta Klopčiča (ilustracije 
Jože Ciuha) in pesmi Alenke Glaserjeve 
Žigažaga (ilustracije Marjanca Jemec— 
Božič). V tej zbirki je treba še posebej 
opozoriti na pesmi Nika Grafenauerja, ki so 
zagotovo enkratna otroška poezija, ugla
šena na naš sodobni, moderni svet.

Zunaj zbirk pa je treba omeniti zbornik 
za vrtce Ringaraja v uredništvu Ele Peroci 
in Marinke Svetina z ilustracijami Lidije 
Osterc.

Vsekakor predstavlja novost izbor iz 
mladinskih del posameznih znanih avtorjev, 
ki jih je založnica uvrstila v zbirko Sončica. 
Dve knjigi sta predvideni za letošnje leto in 
sicer izbor iz pesmi in proze Zvonimirja 
Baloga Jaz, osel z ilustracijami Marjana 
Mančka in Branke Jurca Do zvezd z ilustra
cijami Milana Bizovičarja.

Zbirka Zlata ptica je že znana in uveljav
ljena zbirka pravljic iz vsega sveta. Poleg
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Miro Zelnik otvarja razstavo.

'Ijenem tihožitju s sadjem, ki na 
zanimiv način dopolnjuje njena, pred- 
VSem na poudarjenem vsebinskem 
'zrazu zasnovana dela.

Izidor Jalovec je eden redkih 
članov likovnih skupin Slovenije, ki se 
ukvarja z grafičnim delom, Stilizacije 
^dnega sveta in njegovo prenašanje v 
Svet simbolov, sta že od nekdaj

r

nem izrazu izjema v skupini. Za njeno 
slikarstvo sta značilna oblikovno 
poenostavljanje figur in izpolnjenost 
slikarske ploskve z najrazličnejšimi 
objekti, ki spremljajo osnovno doga
janje. Značilno za njeno Ukovno 
ustvarjalnost pa je poudarjeno poeti
čno razpoloženje, ki daje njenim 
slikam kljub oblikovno poenostavlje
nem izrazu močan vsebinski pouda
rek.

Naj na koncu omenim še Katarino 
Plemel, Alojza Dularja in Štefana 
Horvata, ki so sicer člani likovne 
skupine v okviru SOZD Iskra, vendar 
so se ob tej prireditvi uspešno vključili 
v našo skupino.“

Tako je dr. Cene Avguštin ocenil 
ustvarjalni izraz naših likovnikov. 
Njihova razstavljena dela so po 
mnenju vseh navzočih ob otvoritvi 
kvalitetna in vredna ogleda.

E. Križnar

r ISKRA — glasilo delovnega kolekti
va SOZD Iskre — Industrija za elek
troniko, telekomunikacije, elektro- 
mehaniko, avtomatiko in elemente
— Ljubljana.
— V. d. glavni urednik Otmar Zorn, 
odgovorni urednik: Dušan Željez- 
nov, tehnični urednik: Janko Čolnar 
Novinar — komentator Mara Ovsenik
— Ureja uredniški odbor: Alojz Boc 
(Elektromehanika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Lado Drobež (Iskra 
Commerce), Stane Fleischman 
(široka potrošnja), Franc Kotar 
(IEZE), Marko Rakušček (Avtoelek- 
trlka), Boris Čerin (DO Elektro- 
zveze) — Izhaja tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov: Liublia- 
na. Trg revolucije 3, tel.: 324—061,

324—261.—Tisk:,-Časopisno tiskarsko 
podjetje PRAVICA-DNEVNIK. 
Ljubljana.
Po mnenju sekretariata za informa
cije SRS je glasilo oproščeno plačila 
temeljnega davka od prometa proiz
vodov.

izbora je tu še spremna beseda, kar vse naj 
mladega bralca uvaja v boljše in resnejše 
spoznavanje prebranega besedila. Dve deli 
sta na letošnjem programu in sicer izbor 
pravljic iz svetovne ljudske tvornosti Zlata 
skledica v izboru Kristine Brenkove, s 
spremno besedo Alenke Goljevšček in ilu
stracijami Ančke Gošnik—Godec. Še po
sebej pomembna pa je druga knjiga, saj 
prvič prinaša prvi del izbora Kitajskih pra
vljic v izboru in s spremno besedo Jožeta 
Dolenca ter z ilustracijami po originalnih 
kitajskih lesorezih.

V zbirki Mladi oder pa bosta izšli igri 
Miroslava Košute Vitez na obisku in Štirje 
fantje muzikantje s spremno besedo Jožeta 
Rodeta in ustreznimi fotografijami.

Zbirka Pelikan je v bistvu poljudno
znanstvena slikanica, ki naj mladim poljud
no in nazorno v besedi in sliki predstavi 
različne naravne pojave. Tri dela bodo izšla 
v tej zbirki in sicer delo dr. Borisa Šketa Iz 
življenja v kraškem podzemlju z barvnimi 
fotografijami, dalje slikanica Tatjane Pregl 
Letni časi z ilustracijami Tomaža Kržišnika 
in delo dr. Avguština Laha Slovensko pri
morje z barvnimi ilustracijami.

Pionirjeva knjižnica pa je poljudnoznan
stvena zbirka, namenjena bolj branju. Tako 
je zanjo Mile Pavlin pripravil Saniteto v 
NOB z ilustracijami Aca Mavca in Anton 
Polenc Razvoj človeka z ilustracijami 
Dušana Kluna.

Obrazi so zbirka, ki predstavlja v bistvu 
monografije o naših posameznih velikanov 
in je poudarek na avtentični, dokumentarni 
fotografiji, ki jo seveda ustrezno spremlja 
besedilo. Trije bodo izšli letos: Oton 
Župančič, ki ga je pripravil Janez Mušič, 
Boris Kidrič (pripravil Drago Košmrlj) in 
Jurij Vega (pripravil Sandi Sitar).

Zunaj zbirk pa sta v programu dve deli: 
Ko Nina spi Branke Jurca z ilustracijami 
Marjance Jemec—Božič in Pravljice in resni
ca o zvezdah Pavla Kunaverja z ilustracijami 
Božidarja Grabnerja.

' Nova zbirka v letošnjem programu nosi 
naslov Igra in delo. Njen namen je na pri
jeten in zabaven način uvajati otroka v delo 
in vzbujati v njem delovne navade. To pot 
je na programu delo Marinke Pečjak Veseli 
kuhar z ilustracijami Ančke Gošnik-Godec.

Zunaj zbirke pa bo izšla knjiga Ivana 
Bratka pod naslovom Knjige Edvarda 
Kardelja.

V zbirki Družboslovje za mladino bodo 
izšle tri knjige: ponatisa del Leva Krefta 
Berimo Marxa in Zgodovina in revolucija 
ter knjiga Joca Klopčiča Politična kultura.

Zbirke Sinji galeb seveda ni treba 
posebej predstavljati, v letošnjem letu pa bo 
izšlo osem knjig in sicer: Polonca Kovač 
Urške brez napak, Branko Demšar Dnevnik 
Jureta Novaka, Hrvoje Hitrec Smogovci, 
Alki Zei Tiger pod steklenim pokrovom, 
Astrid Lindgren Detektivski mojster Blom- 
quist, Josef Tallo Zelena premičnica 
Zemlja, Alfire Donnelley Zbogom, dedek in 
Richmal Crompton Vrnitev Brovvnovega 
najmlajšega. Kot je razvidno iz programa, 
so dela namenjena višjim razredom osnovne 
šole, še posebej pa velja omeniti Smogovce 
Hrvoja Hitreca, ki so že nekaj časa bestse- 
ller mladinske literature na srbohrvaškem 
knjižnem področju.

Odraščajoči mladini pa je namenjena 
zbirka Odisej, v kateri bo moč najti tudi 
lažjo znanstveno-fantastično literaturo. 
Šest knjig bo izšlo v Odiseju in sicer: Magda 
Szabo Rojstni dan, Judit Szabo Ne božaj 
mačke proti dlaki, Peter Dickinson Plešoča 
medvedka, Mališa Vučičevič Deček v 
Viharju, Vid Pečjak Kam je izginila Ema 
Lauš in Vladimir Stojšin Kino v škatlici 
vžigalic. Pri tem velja opozoriti zlasti na 
zadnji dve deli, na Pečjakovo izredno duho
vito napisano delo in na odlično delo Vladi- 
mira Stojšina, s čimer zbirka Sinji galeb 
posreduje tudi najboljša in najbolj popular
na mladinska dela jugoslovanske1 književ
nosti.

V zbirki Biseri, ki je devetnajsta zbirka
letošnjega programa, pa je na programu pet 
knjig: A. S. Nekrasov Prigode kapitana 
Vrungla, Karl Bruckner Sadako hoče živeti. 
Brane Dolinar Dvojne počitnice, Zinken 
Hopp Čarodejna kreda in Veša Kvonesin 
Sajo in njena borba. D.Ž.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi mojega dragega očeta

JOŽETA REPETA
se zahvaljujem vsem svojim sodelavcem 
TOZD Stikala, posebno pa traku K — 10 za 
izraženo sožalje, darovano cvetje in sprem
stvo na njegovi zadnji poti

žalujoča hčerka Marija Črček.

Prebrali smo za vas
V sorazmerno kratkem času pomeni že druga izdaja knjige poezije svojevrstno in 

za današnji čas pri nas neobičajno priznanje pesniku, hkrati pa tudi potrditev, da 
dobremu, tudi domačemu pesništvu, ne manjka bralcev.

To se je pripetilo pesniku Janezu Menartu, čigar nekakšno zbrano delo pod 
naslovom: ..Statve življenja" je izdala Cankarjeva založba ob koncu lanskega leta, da 
bi s to izdajo počastila pesnikovo petdesetletnico. In tako je prva izdaja ,.Statve 
življenja" kaj kmalu pošla in pred kratkim smo tako dobili na knjižni trg že drugo 
izdajo Menartove poezije.

Že mnogo prej, še takrat, ko je Menart začel svojo pesniško pot na slovenski 
Parnas, je bilo jasno, da smo z njegovim nastopom dobili v sodobni slovenski poeziji 
pesnika, ki se je od začetkov pa do danes predvsem vedno in povsod odzival 
svojemu času, ki je našel v njegovih, tako rekoč klasičnih verzih in z ustrezno 
humorno ironijo še kako ustrezen odmev. Menart se nikoli ni podrejal stilnim 
modnim muham, nikdar ni v svoji poeziji stremel za kako ekscentričnostjo in 
eksotičnostjo, vedno je ostajal na trdnih tleh realnosti, a s pesniško dušo skušal 
razumevati, upodabljati in se odzivati realnemu času in realnim ljudem, kar mu je 
seveda pridobilo tako široko popularnost med slovenskimi bralci.

Učena kritika je Menartu sicer večkrat očitala nekakšno staromodnost, vendar je 
bil okus občinstva vedno boljši in normalnejši od še tako strokovne in ne vem 
kakšne kritike, kajti bralstvo in čas sta končno tista najboljša razsodnika, ki 
potrjujeta ali zavračata literarno delo.

Tako je Menartova prisotnost od začetkov v Pesmi štirih, prek zbirk Prva jesen. 
Časopisni stihi, Semafori mladosti. Pesmi o naših dneh in Pod kupnim znamenjem 
zdaj ponovno prišla s knjigo ..Statve življenja", v kateri je pesnik zbral skupaj 
omenjene pesniške zbirke, ki jih že zdavnaj ni več na slovenskem knjižnem trgu.

Ob prebiranju te knjige hkrati podoživljamo tudi ves naš burni in presenetljivi 
povojni čas, ta naša desetletja po osvoboditvi, ki so našla prav v Menartovi poežiji 
zvestega in brezkompromisnega spremljevalca, ki je skušal z vezano besedo, rimo in 
precejšnjim humorjem in satiro čim zvesteje upodobiti tako bolečino, kot radosti 
našega življenja, znal je prisluhniti tegobam in problemom malega, vsakdanjega 
človeka, ki mu je to prizadetost in razumevanja vračal z branjem in ljubeznijo do 
njegovih pesmi.

Vse te in seveda tudi druge, čisto estetsko-literarne kvalitete Menartove poezije 
so uvrstile našega pesnika med tiste sodobnike, katerega pesmi so priljubljene, brane 
in zato tudi razprodane. S tem dejstvom pa se lahko pri nas pohvali kaj malo živečih 
poetov. Kajti Menart je pisal in piše iz življenja za življenje in zato tudi ni slučajno 
poimenoval svojega pravkar ponatisnjenega zbranega dela ..Statve življenja", ki 
nenehno tkejo naš vsakdan. q ^
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Naš koledar med petimi 
najboljšimi

Letošnji Iskrin koledar se je 
na „2. jugoslovanski razstavi 
stenskih koledarjev11 v Zagrebu 
uvrstil med pet najboljših v 
Jugoslaviji. Lahko rečemo, da 
je to priznanje postalo za nas že 
kar tradicionalno, saj se verjet
no še spomnimo, da smo 
podobno priznanje prejeli že 
lani. Tekmovanje in razstavo 
koledarjev je v Kristalni dvorani 
hotela intercontinental v Zagre
bu — bila je od 5. do 8. 
februarja — organizirala Poslov
na skupnost grafičnih in sorod
nih organizacij Jugoslavije — 
GRAFOIMPEX.

Na razstavo je letos prispelo skoraj 
dvesto koledarjev iz vse Jugoslavije, 
kar je precej več kot lani. Letošnja 
druga razstava je bila od lanske 
otvoritvene bogatejša tudi po številu 
samih razstavljale e v — lani je svoja 
dela poslalo 23 ustanov, letos pa že 
40. In med temi, skoraj dvestotimi 
koledarji, so precej najvišjih mest 
osvojili prav koledarji iz Slovenije, 
med njimi, kot že rečeno, tudi Iskrin 
koledar z letalskimi posnetki Slove
nije, ki ga je natisnila tiskarna 
Gorenjski tisk.

Organizacijski odbor te edinstvene 
jugoslovanske razstave se je letos 
odločil, da bo stenske koledarje 
točkoval po treh kriterijih — po 
likovni oblikovanosti, po propagand
nem sporočilu ter po grafični izvedbi. 
Vsakega od teh kriterijev sta ocenje
vala po 4ya, strokovnjaka, in sicer je 
lahko vsak 6d njiju podelil od 10 do 
50 točk. Ne bo odveč, če omenimo 
tudi imena žirije, saj so organizatorji 
zbrali v njej vidne strokovnjake. 
Likovno oblikovanost sta ocenjevala 
Stane Bernik in Borivoj Ljubičič, 
propagandno sporočilo Josip Sudar in 
Vinko Fostač ter grafično izvedbo 
Viktor Klokočar in Franjo Mesaroš.

Prvo mesto in s tem tudi Zlatega

Marjan Krnil prejema priznanje za 
koledar.

zmaja GRAFOIMPEX za najuspešnejši 
letošnji jugoslovanski stenski koledar 
je prejel koledar Zlatarne Celje. 
Založnik je bilo ljubljansko Delo, 
tiskala pa ga je Tiskarna Slovenije. 
Iskrin koledar je prejel le nekaj manj 
točk kot prvouvrščeni. Ob tem 
vsekakor velja zapisati, da je Tiskarna 
Ljubljana prejela največ točk za tisk 
enega od uspešnejših koledarjev — 
koledar Aera Celje.

Podobno kot lani, smo tudi letos 
zaprosili za oceno našega koledarja 
Borivoja Ljubičiča iz Centra za 
industrijsko oblikovanje v Zagrebu. 
Tole je dejal: ,Menim, da je letošnji 
Iskrin koledar na približno enaki ravni 
kot lanskoletni, s tem, da je bil vaš 
lanski koledar zaradi določenih 
abstraktnih prijemov manj priljubljen, 
te abstraktnosti pa letos ni več, zato 
je tudi ocena, verjetno, med ljudmi 
dosti boljša. Bil sem član žirije, ki je 
ocenjevala prispele koledarje, in vam 
lahko povem, da smo Iskrinemu 
koledarju prav zaradi izvirnih posnet
kov dali nekaj točk več, čeprav 
verjetno na kakšnem svetovnem te
kmovanju ne bi uspel, saj so znani 
takoimenovani švicarski koledarji že 
zdavnaj preplavili svet. Pri nas se 
takšni posnetki še niso uveljavili in so 
posnetki pejsažev še vedno preveč 
banalni. Poleg te določene slikovne 
izvirnosti smo dali koledarju nekaj več 
točk tudi za prijetno besedilo kot tudi 
za resen Iskrin pristop na področju 
snovanja stenskih koledarjev."

Obisk na razstavi v Zagrebu smo 
izkoristili tudi za pogovor z Dubrav- 
kom Premzlom iz GROFOIMEX. 
Opozoril je zlasti na to, da je 
jugoslovanska razstava stenskih kole
darjev edinstvena specializirana razsta
va, ki omogoča, da se na enem mestu 
srečajo oblikovalci, propagandisti in 
grafični delavci, torej vsi tisti, ki so 
sposobni izdelati tako zamotano gra
fično storitev kot je koledar. Naš 
sogovornik je še poudaril željo organi
zatorjev, da naj bi zagrebška razstava 
koledarjev postopno prerasla v med
narodno. Tako bodo morda že pri
hodnje leto organizirali razstavo 
uspešnejših koledarjev sredozemskih 
dežel, ali pa morda uspešnejših kole
darjev, ki so bili izdelani v Jugoslaviji 
in njenih sosedah.

Visoko priznanje GRAFOIMPEX 
za uvrstitev med pet najuspešnejših 
jugoslovanskih stenskih koledarjev v 
tem letu je v imenu Iskre prejel vodja 
službe tehničnih uredništev v temeljni 
organizaciji Marketing v Iskri Com
merce, Marjan Knoll. O samem 
priznanju verjetno ni treba drugega 
zapisati kot to, da je ponovno dokaz 
visoke strokovnosti delavcev v našem 
Marketingu.

Lado Drobež

ČASOPISNE NOVICE
Dober zgled prodaje znanja v tujino so poudarile sarajevske Novine z navedbo 

nekaterih jugoslovanskih podjetij. Kot prvo navajajo Novine Iskro. Stavek se prične 
takole:

„Ko je pred nekaj leti kranjska Iskra odprla svojo tovarno v Veliki Britaniji — to 
vest so objavila vsa naša sredstva za informiranje .. .itd."

Nova delovna zmaga kolektiva tovarne elektromehanskih sestavnih delov El — 
dvotarifni števci na tržišču — prve količine se bodo pojavile v trgovinah te dni — 
kvaliteta potrdila pričakovanja — cena okrog 2.000 dinarjev.

To.so naslovi in podnaslovi k članku o dvotarifnih števcih niške elektronske 
industrije. Članek s temi naslovi so objavile Narodne novine — Niš. Tanjug je povzel 
vest o tem poslovnem dogodku, ki jo je objavilo jugoslovansko časopisje.

Razdružitev elektronskih industrij Jugoslavije — se lahko reče — je že preteklost. 
Domači elektroniki so utrli pot k delitvi dela in sodelovanju, s katerimi bodo 
uspešneje sledili svetovnim gibanjem v panogi elektronike. Prevladovalo je 
spoznanje, da naša elektronska industrija z nezdruženimi silami in sredstvi samo 
caplja za svetom in od svojih velikih tujih partnerjev lahko pričakuje le odslužene 
licence.

S tem uvodom začenja beograjska Politika obširen članek o delitvi dela med 
domačimi proizvajalci računalniške opreme.

Problem servisiranja in umerjanja števcev je bila tema, ki se je je lotil reški Novi 
list. V članku je navedba, da je Elektroprimorje naročilo v Iskri celotno opremo za 
umerjanje števcev, ki naj bi prispela v letošnjem februarju. Do tedaj podjetje svetuje 
porabnikom, naj se poslužujejo umerjevalnic v Pulju, ali Ljubljani.

V članku je tudi apel na Iskro, da bi morala čutiti večjo odgovornost do tržišča 
in pohiteti z dobavami.

Beograjski Rad je objavil poseben članek o magistru Davorinu Savniku, 
industrijskem oblikovalcu iz Ljubljane. Davorin Savnik je organiziral kot član Iskre 
naš ..hišni stil", prejel pa je za svoje delo že več kot 200 priznanj in pohval.

Mariborski Večer ugotavlja v posebnem članku, da elektronika na Slovenskem 
nima prave prihodnosti, ker je premalo diplomantov z obeh slovenskih fakultet. 
Gospodarstvo mora takoj najti skupen jezik s šolami in slednje morajo napeti vse 
sile, da bodo dale več diplomantov. Za vzgojo novih rodov strokovnjakov za 
elektroniko potrebujemo namreč razdobje kar vsega srednjeročnega razvojnega 
načrta. Če nam to ne bo uspelo hitro urediti, bo celoten razvoj panoge pomenil v 
prihodnjih obdobjih toliko kot račun brez krčmarja.

V februarju bo tovarna Ferolegur Dalmacija uresničila dva programa, ki bosta 
namenjena domačemu tržišču. Gre za proizvodnjo elektroindikatorjev, ki jih bo 
tovarna začela izdelovati na temelju poslovnega sodelovanja z Iskro v Kranju. Pri 
teh delih bo na začetku zaposlenih 20 delavcev, v glavnem žensk, čez leto dni pa naj 
bi to število naraslo na 250. Drugi program zajema proizvodnjo specialne pene za 
gašenje, ki jo sedaj uvažamo iz tujine.

Zbral in uredil Marjan Kralj

____________________ ______ v

ZIMSKE IGRE 
INDUSTRIJE ELEMENTOV

Čudovit dan je bil. Nebo kot umito. 
Sonce je oblivalo Krvavec in ga spremenilo 
v praznik. To je bilo v soboto, 9. februarja, 
ko so imeli člani kolektiva IEZE tradicio
nalne zimske igre. V odlični organizaciji 
TOZD Feriti in v tehnični izvedbi Smučar
skega društva iz Trbovelj je tekmovanje 
potekalo gladko in hitro.

Popoldne je bila v Cerkljah razglasitev 
rezultatov, kjer so se Iskraši iz vseh TOZD 
l_EZE zadržali v prijetnem razpoloženju. 
Zal je bil čas kratek, do doma pa daleč.

Rezultati
Ženski A razred: 1.) Černič (Ker.) 29,11, 
2.) Možgon (Pol.) 31,21, 3.) Recelj
(HIPOT) 37,77, 4.) Femec (DSSS) 58,34; 
ženski B razred: 1.) Bevc (Pol.) 21,99, 2.) 
Narad 44,05, 3.) Miklavčič (obe Fer.) 
45,05; moški F razred: 1.) Dolničar (Fer.) 
24,17, 2.) Planinc (Pol.), 25,08, 3.) Šilar 
(SEM) 30,62, 4.) Kovačič (HIPOT) 34,50, 
5.) Polajnar (SEM) 37,17; moški E razred: 
1.) Sladič (Mik.) 26,02, 2.) Sever (Fer.) 
28,32, 3.) Debeljak (Orod.) 35.95, 4.)
Pirnar (Pol.) 36,67; moški D razred: 1.) J. 
Sever 23,52, 2.) Peklenik (oba Orod.) 
25,57, 3.) Kovačič (Pol.) 25,58, 4.)
Cimerman (Orod.) 27,63, 5.) Smerke
28,78, 6. Bajde (Oba KeKo), 7.) Hernaus 
(Pol.), 8.) Grubar (HIPOT), 9.) Milnar
(Fer.); moški C razred: Milatovič (Mik.) 
21,46, 2.) Franko 23,15,3.) Modic (DSSS) 
23,63, 4.) Čokan (DSSS) 24,50, 5.) Hariš 
(Fer.) 26,06, 6.) Polutnik (Pol.), 7.)
Zalaznik (Fer.), 8.) Vencelj (El.ko.), 9.) 
Blažič (Mag.), 10. Hacin (Pol.), 11.) 
Vrhunc (Mag.), 12.) Košir (SEM), 13.) 
Glašičar (Fer.); moški B razred: 1.) Kolar 
(Pol.) 22,31, 2.) Belič (Fer.), 22,32, 3.) 
Tatalovič (DSSS) 23,14, 4.) Slapšak (Pol.) 
23,83, 5.) Vidergar (SEM) 24,57, 6.) S. 
Potočar, 7.) B. Potočar (oba HIPOT), 8.) 
Košak (Orod.), Medvešek (Pol.), 9.) Selak 
(Upori), 10.) Filipič (Keko), 11.) Lovše 
(El. Ko.), 12.) Izgoršek (Pol.), 13.) Viršek 
/Upori), 14.) Likeb (Fer.), 15.) Florjančič 
(El. Ko.); moški A razred: 1.) Bevc (Pol.) 
20,04, 2. Zupančič (El. Ko.) 22,56, 3.) 
Ratkovič (HIPOT) 23,79,4.) Cerar (Mag.) 
24.49, 5.) Lešnjak (HIPOT) 25,71, 6.) 
Kramar (El, Ko.), 7.) Tegelj (Orod.), 8.) 
Osterman (Fer.), 9.) Ovnik (Pol.), 10.) 
Petrovič (Orod.), 11.) Horvat (Mag.), 12.) 
Lindič (SEM), 13.) Konda (Keko), 14.) 
Knez, 15.) Golob (oba El. Ko.), 16.) Guzelj 
(SEM), 17.) Pucelj (El. Ko.) 18.) Černuta 
(Orod.); ekipna uvrstitev: 1.) Polprevod
niki, 2.) Feriti, 3.) HIPOT, 4.) Orodjarna, 
5.) DSSS, 6.) Elektroliti, 7.) Keramični 
kondenzatorji, 8.) SEM, 9.) Magneti, 10.) 
Upori, 11.) Keramika.

F. Kotar

Na zimskih igrah IEZE je nekdo 
pomotoma odpeljal tuje smuči iz 
Cerkelj. Kdor jih pogreša naj pokli
če Iskro Trbovlje tovariša Izgorška.

USPELO TEKMOVANJE DO ŠI
ROKA POTROŠNJA NA 
STAREM VRHU

V nedeljo, 3. februarja je v idealnem 
vremenu in ob dobrih snežnih razmerah v 
prijetnem smučarskem središču Stari vrh 
nad Škofjo Loko minilo letošnje prvenstvo 
DO Široka potrošnja v veleslalomu.

Na tekmovanju, ki je bilo dobro organi
zirano in se je na obeh progah začelo točno 
ob napovedani uri je sodelovalo 115 tekmo
valk in tekmovalcev iz vseh TOZD DO Ši
roka potrošnja.

Na krajši progi — dolga je bila 350 m in 
je imela višinsko razliko 80 metrov ter 20 
vratc, so tekmovale ženske v vseh treh 
tekmovalnih razredih, nato pa še moški iz 
razredov D, E in F. Daljša proga je bila 
dolga 400 m, imela pa je višinsko razliko 
90 m in 24 vratc. Obe sta bili lepo speljani, 
pripravljeni pa tako, da so tudi tekmovalci 
z višjimi številkami imeli dobre tekmovalne 
pogoje.

Rezultati:
Ženski A razred: 1. Hočevar (TV) 

37,61, 2. Bogataj (EM) 37,96, 3. Kokalj 
(DSSS) 39,96, 4. Tarfila (EM) 40,89, 5. 
Kregar (TGA) 41,18, 6. Poljšak, 7. Kuret 
(obe RA), 8. Bertoncelj (DSŠS), 9. Podles
nik (TV), 10. Poljanec (TGA), 11. Leskov
šek DSSS), 12. Bergant (TGA), diskvalifici
rana Škraba (TV).

Ženski B razred« 1. Mohorič (EM) 
36,80, 2. Guzelj (TGA) 41,40, 3. Florjan
čič (EM) 41,56, 4. Kotar (DSSS) 44,22, 5. 
Šolar (EM) 45,56, 6. Rant (TGA).

Ženski C razred: 1. Mulej (TGA) 48,91,
2. Kolenc (DSSS) 1:03,15, 3. Bernetič 
(RA) 1:11,36.

Moški A razred: 1. Gasar 30>i6, 2. 
Logar 30,54, 3. Jensterle (vsi EM) 30,57, 4. 
Oblak (TGA) 32,46, 5. F. Mohorič (EM) 
32,85, 6. Štanovnik, 7. Nardoni (oba 
TGA), 8. Kavčič (EM), 9. Podobnik 
(TGA), 10. Kogovšek (Antene), 11. Jelenc 
(EM), 12. Blaznik (TV), 13. Jesenovec 
(Antene), 14. Luštrik (TGA), 15. Mlakar 
(Mont.). 16. Petkovšek (Antene), 17. Kobal 
(Mont), 18. Bergant (TGA), 19. Brezec 
(RA), 20. Pušar (TGA), 21. Žakelj
(Antene), 22. Suhadolnik (TV), 23. Malava
šič (Antene), 24. Tomič (Mont), 25. Mo
zetič (RA), 26. Rehberger (TGA), 27. 
Seljak (Antene), odstopili Butina, Sussinger 
(oba SV), Krašovec (Antene), Kejžar (EM).

POHOD NA STOL

Planince Iskre Elektromehanike 
obveščamo, da se lahko v soboto ali 
nedeljo, 16. in 17. februarja udele
žijo tradicionalnega pohoda na Stol, 
katerega organizator bo matično 
Planinsko društvo Kranj.

Odhod avtobusa izpred kranj
skega hotela Creina bo na oba dneva 
ob 5. zjutraj. Skupaj bo 6 ur 
sorazmerno zahtevne hoje, udele
ženci pa morajo obvezno- imeti 
zimsko opremo (dereze, očala, 
cepin).

Zmagovalna ekipa iz TOZD Polprevodniki.

Moški B razred: 1. Gasar (EM), 32,31, 2. 
Deželak (DSSS) 32,40, 3. Šerko (TGA) 
32,76, 4. Matija Jelenc (EM) 33,92, 5. Kos, 
(TGA) 34,18, 6. Maks Jelenc, 7. Fajfar 
(oba EM), 8. Sušnik (RA), 9. Megušar 
(EM), 10. Menard (Antene), 11. Cankar 
(TV), 12. Debenc, 13. Stanovnik, 14. 
Tušek, (Vsi TGA), 15. Dešar (TV), 16. 
Lukšič (DSSS), 17. Tratnik (Mont), 18. 
Golja, 19. Martinčič (oba RA), odstopil 
Zupanc (RA). Moški C razred: 1. Mohorič 
(ŠM) 30,21, 2. Krelj (DSSS) 31,92, 3. 
Kemperle (EM) 32,58, 4.) Tomaž Rupnik 
(TGA) 32,63, 5. Tarfila (EM) 33,57, 6. 
Osterc, 7. Cvetek, 8. Fajgelj (vsi TV), 9. 
Menard (Mont), 10. Ladič (TV), 11. Šmid 
(EM), 12.) Pavlovčič (TV), 13. Kryštufek 
(DSSS), 14. Klemenčič (Mont), 15. 
Novak, 16. Šebant (oba RA). Moški D ra
zred: 1. Tone Gartner, 29,80, 2. Miha Gart
ner 31,47, 3. Tolar (vsi EM) 31,79, 4. Sršen

(TV) 31,88, 5. Kisovec (TGA) 31,89, 1
Dolinar (TV), 7. Lotrič (EM), 8. Rupij 
(Mont), 9. Vidovič (RA), 10. LaZ# 
(Mont), 11. Novine (TGA), 12. Jeijj 
(Mont), 13. Ivanuša (TV), 14.) Pin,al 
(TGA), 15. Margon (DSSS). Moški E l* 
zred: 1. Mrak (TGA) 39,39, 2. Gosar (Tv» 
42,18, 3. Hafner (TGA) 42,76, 4. Haf6
(DSSS) 42,97, diskvalificiran Krelj
Moški F razred: 1. Pretnar (TGA) 34,01-
Uršič (TV) 38,37, 3. Beguš (EM) 40,39, 
Borštnar (DSŠS), odstopil Šmid ^ pDr. 
Ekipni vrstni red: 1. TGA+41, 2. DSSS 
36, 3. Elektromotorji — 40, 4. TV Pržan Vrl- 
89, 5. RA Sprejemniki — 179, 6. Monta*'"«! 
— 279, 7. Antene — 360 točk. i, E

Po končanem tekmovanju je bila od 1“ 
v hotelu „Transturist" razglasitev rezul® £ 
tov. Zmagovalcem v posameznem razred1 ti , 
so podelili lične medalje, najboljše tri ekiP1™6]:
pa so prejele pokale. —J.C. ■ža

^nagr

ZIMSKE ŠPORTNE IGRE DO ELEKTROZVEZE
stroj

ritih
Čudovit je Krvavec, ko se koplje v soncu. 

Pogled z njega na sosednje očake je tedaj 
veličasten in oko, vajeno mestnih zidov si 
lahko na njih spočije. Kar precej časa mine 
preden se obiskovalec nagleda zasneženih 
vrhov in gozdnatih pobočij. Vendar to ni 
problem, vsaj za smučarje na Krvavcu ne. 
Skromne zmogljivosti žičnic skrbijo za 
redno dolge vrste čakajočih, ki jim ne 
ostaja drugega kot, da si dodobra ogledajo 
vse naravne lepote planin. To je vsekakor 
velika ..prednost" in značilnost našega 
zimskega turizma — čeprav na žalost niso 
naši smučarji nič kaj navdušeni nad tem.

Tako je bilo tudi v soboto, 9. februarja 
na zimskih športnih igrah DO Elektrozveze. 
Lepo sončno vreme, čudoviti tereni in 
neskončne vrste čakajočih — toda kljub 
temu veliko veselih obrazov. Teh tudi ni 
manjkalo med našimi smučarji, ki so 
pokazali veliko športnega duha. Pohvalimo 
naj še organizatorje, tekmovanje je bilo 
dobro pripravljeno, zaključna slovesnost ob 
podelitvi medalj pa je potekla v družabnem 
vzdušju in z veliko smeha.
REZULTATI
Ženski B razred: 1.) Prašnikar (UZ) 31,44, 
2.) Čož (TTS) 39,98, 3.) Košak (K. J.) 
40,02 Ženski A razred: 1.) Marolt (RZ) 
29,36, 2.) Vrhovec (PMD) 33,86; moški F 
razred: 1.) Bobnar (PMD) 30,91, 2.) Lampe 
(RZ) 33,55, 3.) Kunaver (NZ) 45,55; moški 
E razred: 1.) Treven (DSSS) 28.4 2.)
Boc (PMD) 35,10, 3.) Schmautz (NZ)

35,34, 4.) Peklaj (PMD) 35,74, SjH
Lenardič (DSSS) 37,14, 6.) Kavčič, 
Tominc (oba PMD); moški D razred: Tin
Modic (NZ) 28,13, 2.) Peternelj (P^riL. 
30,46, 3.) Šval (NZ) 32,51, 4.) Hiti (Kf ( 
32,95, 5.) Gregorin (PMD) 33,41,6.) Med|lMJVi
(TEI), 7.) Vrhovnik (TTS), 8.) Se#Žpc 
(DSSŠ); moški C razred: 1.) Peršin
27,45, 2.) Curk (TTS) 29,95,3.) Župani1^...; 
(NZ) 30,88, 4.) Porenta (PMD) 31,13, % ^ 
Čadež 31,29, 6.) Zornada (oba RZ),/1 Zn
Doganc (TTS), 8.) Logar (RZ), 9.) - ,, -r 
(AJN), 10.) Dobnikar (RZ), 11.) Lesko^foj. 
(NZ), 12.) Podgoršek (AJN), 13.) Pl^ie],, 
(RZ), 14.) Vačovnik, 15.) Kranjc (°6 U 
PMD), 16.) Kiauta (AJN), 17.) Kolar (NZ / 
moški B razred: 1.) Prešeren (TEI) 27,5’na„ 
2.) Zalaznik (TTS) 28,71,3.) Zdešar (P^L/ 
28,80, 4.) Čarman (RZ) 29,28, 5.)
(PMD) 29,48, 6.) Rojšek (AJN), 7.) LoZVec
8.) Klančar (oba TTS), 9.) Ivančič (NZ koj, 
10.) Gosar (TTS), 11.) Mravlje (KJ), IZ/ 
Hrastar (TTS), 13.) Matko (PMD), 14/.P 
Repše (TTS); moški A razred: 1.) Rakc/Ntll11 cjjac 11 i,j/, musM m idzrea: i.i ,i -
(TTS) 26,41, 2.) Košir (PMD) 27,47, Jflen 
Laznik (TTS) 27,97, 4.) Šilc 28,15, »-'bjk 
Nose (oba PMD) 29,08, 6.) Keržič (TTbl 
7.) Čepon (PMD), 8.) Ogrin (DSSS), 9; v 1 
Leskovic, 10.) Vodnik (oba PMD), /*| 
Brodar (TTS), 12.) Bartolovič (RZ), 13: 
Lenarčič, 14.) Korenčan (oba PMD’ p 
ekipni vrstni red: 1.) PMD, 2.) NZ, 3.) TT-M 
4.) RZ, 5.) AJN, 6.) TEI, 7.) DSSS, 8.) KJ

Boris ČerH

CERKLJANSKI MARATON USPEL
*
d
o

Zadnjo nedeljo v januarju so marljivi 
športni delavci športnega društva Krvavec— 
Cerklje, kljub grozeči odjugi uspeli izvesti 
prvi cerkljanski smučarski maraton, ki se ga 
je udeležilo 550 tekačev iz vse Slovenije. 
Tekmovanje se je odvijalo na treh dobro 
pripravljenih prograh — in sicer maraton na 
20 km, starejše članice na 7 km in pionirski 
tek na 5 km, udeleženci pa so bili razdeljeni 
v šest kategorij.

Maratona pod Krvavcem se je udeležilo 
tudi okrog 40 Iskrašev, ki so osvojili 
pomembna mesta. Tako je v kategoriji do 
35 let med 239 tekači zmagal olimpijec Ivo 
Čarman, sicer Iskraš, drugi je bil Srečo 
Bešter iz TOZD Vzdrževanje, osmi Filip 
Grašič iz TOZD TEA in osemnajsti Franci 
Rakovec iz TOZD Orodjarna. V kategoriji 
nad 35 let pa sta bila zelo dobra Stane Kert 
na 14. in Rajko Kožar na 29. mestu med 
več kot 120 maratonci.

Tekaška proga je bila v glavnem ravnin
ska in nalašč za množična tekmovanja. 
Tekla je proti Pšenični Polici do Zaloga in 
vasi G linje, mimo spominskih obeležij iz 
NOV do Šmartnega in Poženika, do vasi 
Grad ter mimo spomenika Davorina Jenka 
do cilja pred Zadružnim domom v Cerkljah. 
Vreme je bilo zelo ugodno. Omeniti tudi 
velja, da so prebivalci vasi, skozi katere je 
potekala tekaška proga, z veseljem prisko
čili na pomoč organizacijskemu odboru. 
Ob progi je bilo nekaj sto gledalcev, precej 
pa jih je bilo tudi na cilju in so z dolgim 
aplavzom pozdravili zmagovalca maratona— 
olimpijca Iva Čarmana iz Sv. Duha, ki je

progo pretekel v 50 minutah in \ 
sekundah. Po teku je povedal: ..Proga, ki I
bila zelo hitra, je bila zelo 'dobre
pripravljena. Organizatorjem vse čestitke z
dobro organizacijo. Proge naj bi mord'

tek paimela nekoliko več vzpona 
postane tradicionalen". u

Rezultati: pionirke — 5 km: 1. Darp ti 
Mlakar (Cerklje) 28.11, 2. Alenka Povšna1 * 
(Cerklje), 3. Nataša Potočnik (Ljubljar/ 

pionirji — 5 km: 1. Klemen Dole11’ P 
(Mošnje) 23.23, 2. Robert Vidic (Dupli# i: 
3. Marko Hafner (Šk. Loka),

starejše članice — 7 km: 1. Helena Hriba1 j 
(Ihan) 35,08, 2. Nežka Bešter (Kranj), ■'j C 
Marjana Bešter (Podnart); h«,..

maraton na 20 km: do 35 let: 1. 
Čarman (Sv. Duh) 50.14, 2. Srečo Bešt*j 
(Besnica), 3. Vinko Lotrič (Dražgoše);
35 let: 1. Edo Gregorič (Kranj) 55.25/ 
Miha Munih (Ljubljana), 3. Janez Sit* 
(Kamna Gorica)

članice — 20 km: 1. Metka Munf H
(Olimpija Ljubljana) 57.44, 2. Tina Mod'1 H 
(Ljubljana), 3. Mira Mlakar (Cerklje), l*11 

Predsednik organizacijskega odbod 
prvega cerkljanskega smučarskega maratoC* 
Alojz Gašpirc je po maratonu povedal- 
..Zaradi slabega vremena še v petek nisrn0

V

vedeli, če maraton sploh bo. Z združeniij11
močmi vseh naših članov nam ga je uspel®
organizirati. Tudi nad udeležbo sem bj! 
prijetno presenečen. Upam, da so bi"
tekmovalci zadovoljni in, da jih bo druS® 
leto še več."

Janez Kuha'


